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A tARtAlOmBÓl

…itt van az év vége vég-
re! szenteczneki Nikolett 
egyetemistaként is vallotta, 
nincs jobb annál, mint ami-
kor közeledünk az esztendő 
lezárásához. A karácsonyt 
mindig is imádta. A fűszeres 
forralt bor illata, a finomabb-
nál finomabb sütemények, 
a pityókával töltött tokhal 
jellegzetes íze… Mmmm… 
Mindezekhez pedig az a 
színkavalkád, mit kavalkád, 
egyenesen színorgia, amit a 
lakásban kígyózó égősorok 
látványa jelent. Igaz, idén 
takarékossági okokból visz-
szavettek kicsit mindezekből, 
de így is emlékezetes számára 
az ünnep.

Amit azonban a legjobban 
vár, az a szilveszteri buli. 
Ebben az évben ráadásul egy 
egyetemi klubban jön majd 
össze barátaival, ahol először 
áll színpadra egy formáció 
énekesnőjeként. Niki évek 
óta tanul énekelni, az egyik 
népszerű tehetségkutatón 
már képernyőre is került, 
igaz, korán kiesett. Ez nem 
szegte kedvét, s pár hónapja 
összehozott egy zenekart, 
melyben barátja szerzi a 
dalokat. Minden meseszép 
tehát, csak egy gondjuk van. 
Máig sem találtak megfelelő 
nevet maguknak. Több opció 
is felmerült: Tokhal vonóval, 
Poparazzik, Dinsztelt hör-
csögök, Miniszterek szabad-
ságon, seperc és sepersz…
segítsünk Nikiéknek, aki tud 
valami frappáns nevet, írja 
meg nekünk! 

Boldog karácsonyt és új 
évet kívánunk!

Egyed Simon
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Hiánypótló képzés
Hazánkban elsőként indít települési önkormányzati vezetőképző 

szakirányú továbbképzést a Debreceni Egyetem a Települési Ön-
kormányzatok országos szövetségével együttműködve. A poszt-
graduális képzést 2023 szeptemberében hirdeti meg először az 
intézmény, elsősorban települési önkormányzatok, valamint azok 
működéséhez kapcsolódó civil szervezetek vezetői számára, hi-
szen az irányítók jelentős része nem rendelkezik azon specifikus 
szakterületek komplex ismeretével, melyek szükségesek munkájuk 
magas színvonalú ellátásához, ezért a települési önkormányzati 
vezetőképző szakirányú továbbképzés hiánypótló, és jól kiegészíti 
a Települési Önkormányzatok országos szövetsége által működ-
tetett Polgármester Akadémia Tudásprogramját – hangzott el a 
szak indításához kapcsolódó megállapodás aláírásakor.

Lezárult a félév 
Mintegy ezren vettek részt a szenior Egyetem őszi félévének előadás-sorozatán, amely december 16-án zárult Nagy Péter professzor 

Kénvegyületek az onkológiában című előadásával. A rendezvények a Debreceni Egyetem harmadik missziójának keretében adtak 
tájékoztatást a tudományos újdonságokról az idősebb korosztály számára, támogatva ezzel is az élethosszig tartó tanulást. A már 
hatodik évadában járó sorozat előadásainak népszerűsége változatlan az elsősorban nyugdíjas korosztályú érdeklődők körében. s bár 
a pályázati forrás időközben megszűnt, az egyetem saját forrásból továbbra is biztosítja az ismeretterjesztő előadás-sorozat folytatását.

Rektori vacsora 
Kossa György, a Gróf Tisza István Debreceni Egyetemért Ala-

pítvány kuratóriumának elnöke meghívásának eleget téve a DE, 
valamint a KLTE, a DoTE és a DATE rektorai vacsorán vettek 
részt november végén a Kenézy-villa impozáns falai között. Az 
eseményen a kuratórium tagjai és titkára közösen emlékeztek az 
elmúlt évtizedek kihívásokkal és nagy sikerekkel teljes időszakaira 
az Egyetem és a jogelőd intézmények rektoraival. A különleges és 
ünnepélyes alkalom során bebizonyosodott, hogy a DE mindenkori 
rektorait ugyanaz a közös eszme vezérelte és köti össze mindmáig: 
a debreceni felsőoktatás közel ötszáz éves múltjának örökségét 
fenntartani, hírnevét öregbíteni, a jövő nemzedéke számára az örök 
szellemi értékek mellett korszerű és használható tudást nyújtani.

Következő lapszám
Az Egyetemi Élet következő lapszáma  2023. januárban fog megjelenni. 

Addig is minden kedves olvasónknak sikeres és eredményes vizsgaidőszakot 
és boldog új évet kíván szerkesztőségünk összes munkatársa!
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A DE a legjobb döntés 
Megjelent az online általános felsőoktatási felvételi tájékoztató, 

amelyben a Debreceni Egyetem valamennyi, jövő szeptemberben 
induló képzése – köztük újdonságként a kortárs könnyűzenei és a 
precíziós mezőgazdasági mérnöki alapképzések, a szociális munka 
alapszak, valamint a szakvédőnő mesterképzés is megtalálható. 
A tájékoztatóban az intézménnyel kapcsolatos legfontosabb in-
formációk is elérhetők. Minden, továbbtanulás előtt álló fiatal 
számára hozzáférhetővé vált december 22- én a legfrissebb felvételi 
tájékoztató, mely a Debreceni Egyetemen 2023 szeptemberében 
induló képzések gazdag választékát mutatja be a leendő egyete-
mistáknak. További infó: www.felvi.hu

Új klinikai főorvosok 
Kiemelkedő szakmai munkája és példamutató gyógyító tevékeny-

sége elismeréseként szabó Zoltán, a Debreceni Egyetem Klinikai 
Központ elnöke és szilvássy Zoltán, a Debreceni Egyetem rektora 
91 orvosnak adományozott klinikai főorvosi címet. Az erről szóló 
oklevelet az egyetem Aulájában rendezett december 20-ai ünnep-
ségen vehették át a Klinikai Központ munkatársai. A központ a 
2021. január elsejével megkezdett integrációnak köszönhetően az 
ország egyik legnagyobb egészségügyi szolgáltatójává vált azzal, 
hogy a korábbi Kenézy Gyula Egyetemi Kórház a Klinikai Központ 
részévé vált. Az egyesült betegellátó rendszer mintegy 6500 dolgozó 
közreműködésével, a Nagyerdei és a Kenézy Gyula Campust is 
magába foglaló új szervezet keretei között működik.

Év végi köszöntő
Állandó változások közepet-

te, nehéz időszakokat vészelt át 
a Debreceni Egyetem az elmúlt 
években, de a közösség össze-
fogására építve pozitívan tekint 
a jövőbe – fogalmazta meg 
szilvássy Zoltán rektor és Bács 
Zoltán kancellár a december 
20-ai karácsonyi rendezvényen. 
Három év után köszönthették 
újra együtt a karácsonyt és az 
év végét a rektori Hivatal, a 
rektori-Kancellári Kabinet és 
a Kancellária munkatársai. A karácsonyi hangulatot a Zenemű-
vészeti Kar Könnyűzenei Intézetének műsora alapozta meg a 
Hallban tartott esten. Felléptek Tóth Gréta, Nádasi-Kapás Klaudia, 
szilágyi Júlia, Bách Phuong és Illés Katalin hallgatók, közremű-
ködtek a Könnyűzenei Intézet oktatói.

Új professzorok
Huszonhat egyetemi tanárral bővült a Debreceni Egyetem 

oktatóinak köre. A köztársasági elnök december 15-i hatállyal 
nevezte ki az új egyetemi professzorokat – tájékoztatott legújabb 
számában a Magyar Közlöny. Az Alaptörvény, valamint a nemzeti 
felsőoktatásról szóló törvény alapján a kultúráért és innovációért 
felelős miniszternek a fenntartóval egyetértésben tett javaslatára 
huszonhat oktató részesül egyetemi tanári címben a Debreceni 
Egyetemen.  Novák Katalin köztársasági elnök 352/2022. (XII. 
21.) KE határozata a Magyar Közlöny 211. számában jelent meg 
a 2022. december 15-től kinevezett egyetemi tanárokról: Pórszász 
róbert Kristóf, Czibere Ibolya, Engler Ágnes, Lévai Csaba, 
rusinné Fedor Anita, rákos Mónika, Csajbók József, Harsányi 
Endre, Kakuszi-széles Adrienn, stündl László, Husi Géza, Lakatos 
Ákos, Ispány Márton, Buglyó Péter, Fekete Erzsébet, Grigorszky 
István, Gyémánt Gyöngyi, Hollóczki oldamur, Kundrát-simon 
Edina, Máthé Csaba István, Muzsnay Zoltán, szabó György Emőd, 
székely Tamás, Tengely szabolcs, Tircsó Gyula, Vincze Csaba.
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Szenátus
Professor emeritus cím adományozásáról és számos 
szabályzat módosításáról döntött a Debreceni Egyetem 
Szenátusa. A testület idei utolsó ülésén szavazott az 
Oktatási Igazgatóság és a HKSZK átalakításáról, a Klinikai 
Központ Működési Rendjének módosításáról, új szakok 
létrehozásáról, valamint egyetemi tulajdonú vállalatok 
alapításáról is. 

A téli időszakra tervezett kiadásoptimalizáló és energiafelhasz-
nálási megtakarításokat fokozó intézkedések hatékonyságának 
előmozdítása érdekében december 22-től január 8-ig igazgatási 
szünetet rendeltek el – az egészségügyi feladatokat ellátó Debreceni 
Egyetem Klinikai Központja kivételével – a Debreceni Egyetem 
valamennyi szervezeti egyeségre vonatkozóan. Az igazgatási szü-
net részleteivel kezdte kancellári beszámolóját Bács Zoltán az év 
utolsó szenátusi ülésén. Az egyetemi vezető leszögezte, hogy az 
üzemeltetés és biztonság fenntartása a kapacitásokhoz igazodóan 
folyamatos lesz.

A jövő évi költségvetés tervezésével kapcsolatban a kancellár kö-
zölte, hogy a gazdasági környezet miatt várnak néhány számadatra 
a büdzsé tervezéséhez. 

– A tervezett módon és viszonylag kedvező körülmények kö-
zött tudjuk zárni ezt az évet, annak ellenére, hogy nagymértékű 
rezsiemelkedés van, bár ennek a hatását igazán majd 2023-ban 
fogjuk tapasztalni, hiszen a gáz- és távhődíj idén csak az utolsó 
negyedévben emelkedett. Eredményes volt az ősszel indított 
hőenergetikai megtakarítási program: jelentős, egyetemi szinten 
53%-os megtakarítást értünk el a felhasznált mennyiségeket tekint-
ve októberben, novemberben ennél kevesebbet, de a két hónapot 
tekintve még így is 40% körüli a különbség az elmúlt év azonos 
időszakához képest – hangsúlyozta Bács Zoltán, hozzátéve: sajnos 
ez a mennyiségi megtakarítás pénzügyileg még így is jóval nagyobb 
pénzkiadást jelent, és jövőre már az áramot is drágábban kapja az 
intézmény. Az energia biztosítása és költségeinek finanszírozása az 
egyik legnagyobb kihívás napjainkban – jegyezte meg.

A kancellár beszámolt a finanszírozási szerződés felülvizsgála-
táról is, az elmúlt év tapasztalatai és az intézmények visszajelzései, 
észrevételei alapján ugyanis több módosítást is végrehajtanak a 
finanszírozás és az indikátorok elszámolásának módszertanán. 

Lezárult a Debreceni Egyetem akkreditációs folyamata, a MAB 
jelentéstervezetének részleteiről Bartha Elek oktatási rektorhelyettes 
számolt be, kiemelve, hogy nagyon pozitív véleményezést kapott 
az intézmény. 

– A Debreceni Egyetem az intézmény egészére kiterjedő formális 
minőségbiztosítási rendszert tart fent, az oktatás és a kutatás me-
nedzsmentje kiváló, a támogató folyamatok – pénzügyi, gazdálko-
dási, informatikai, létesítménygazdálkodási – és az infrastruktúra 
kiváló hátteret biztosítanak az oktatási kutatási tevékenységhez. 
Ennek alapján az intézmény 2027-ig terjedő 5 évre akkreditálható 
– ismertette a MAB-véleményt Bartha Elek oktatási rektorhelyettes 
hozzátéve, hogy közbenső monitoring eljárásra sincs szükség az 
akkreditációhoz, így az intézmény kiemelt minősítésű intézmény 
besorolást kap, ami fontos tény a jövőbeli szakindítások kapcsán. 

A szenátus idei utolsó ülésén professor emeritus cím adomá-
nyozásáról, a testület állandó bizottsági összetételének módosí-
tásáról is szavazott.  

Változott az intézmény szervezeti és Működési szabályzata: a fel-
adatok átstrukturálásával és bővülésével párhuzamosan az oktatási 
Igazgatóság oktatási Főigazgatóságként folytatja a tevékenységét, 
az oktatási igazgató oktatási főigazgató lesz, valamint a HKsZK 
vezetőjének elnevezése szintén főigazgatóra változik. A munkajogi 
szabályzatok revíziójával párhuzamosan a korábbi közalkalmazotti 
jogviszonyra jellemző eljárásokat és terminológiákat is aktualizál-
ták, az intézményi nyugdíjazási szabályokra kiterjedően. 

Az intézmény számos szabályzatát meg kellett változtatni a mo-
dellváltás és a jogszabályi környezet átalakulása miatt. A testület 
módosította többek között a Debreceni Egyetem szabályzata a fel-
vételi eljárásról és a Debreceni Egyetem Tanulmányi és Vizsgasza-
bályzata több mellékletét, a Gazdálkodási szabályzatot, valamint 
a Hallgatói Térítési és Juttatási szabályzatot. Javaslatot fogadtak 
el a Hallgatói és Doktorandusz Képviselet Alapszabályának és a 
DE számviteli Politika című szabályzatának módosítására, illetve 
jóváhagyták a közbeszerzési, a vagyongazdálkodási, a beszerzési, a 
pályázati és a lakástámogatási szabályzat módosítását is. Elfogad-
ták a Klinikai Központ Működési rendjének módosításáról szóló 
tájékoztatót és a Debreceni Egyetem egészségügyi adatvagyonról 
szóló szabályzatát. Hatályon kívül helyezte ugyanakkor a szenátus 
a DE Versenyeztetési szabályzatát és az informatikai rendszer 
üzemeltetői szabályzatát. 
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Az oktatási ügyek között javaslatot hagyott jóvá a testület töb-
bek között a 2023. februárban és szeptemberben induló képzések 
önköltségmértékének megállapítására, gazdasági agrármérnöki 
alapszak és orvos-közgazdász mesterszak létesítésére a Gazdaság-
tudományi Karon, meglévő alap- és mesterszakok angol nyelven 
történő indítására a Bölcsészettudományi és a Zeneművészeti 
Karon, valamint több alap- és mesterképzéshez kapcsolódóan új 
szakirányok és specializációk indítására. 

A szenátus hozzájárult együttműködési megállapodás meg-
kötéséhez az üzbég university of Digital Economics and Agro-
technologies és az indiai Dev sanskriti Vishwavidyalaya university 
intézményekkel, valamint a samsung sDI Magyarország Zrt.-vel, 
illetve jóváhagyta utólagosan a sapientia Erdélyi Magyar Tudo-
mányegyetemmel, a south Dakota state universityvel, a Pro Bono 
Publico Egyetemi Konzorciummal és a Continental Automotive 
Hungary Kft.-vel kötött együttműködési megállapodásokat.

Az egyetemi tulajdonú vállalkozásokhoz kapcsolódóan a tes-
tület támogatta az uD Agrár Kft. alapításáról szóló határozatot. 
utóbbi cég a 2023-ban nagy valószínűséggel megnyíló Vidék-
fejlesztési Programhoz való kapcsolódási lehetőségek kihasz-

nálására jön létre, amellyel az intézmény bemutatóüzemeink, 
tangazdaságaink modernizálására nyílna lehetősége. szintén 
támogatta a szenátus az uD ForEsT ingatlankezelést végző 
gazdasági társaság alapításáról szóló előterjesztést, melynek 
célja a Debreceni Egyetem tulajdonában álló meghatározott célú 
ingatlannal kapcsolatos üzemeltetési, létesítményfenntartási-, 
kezelési feladatok hatékony ellátása. Az előterjesztés kapcsán 
Bács Zoltán kancellár elmondta, hogy az új társaság kezeli majd 
a még 2021-es intézményi modellváltáshoz kapcsolódóan 2023 
január végétől a Debreceni Egyetem tulajdonába kerülő jelenleg 
Forest offices-ként ismert létesítményt. A 32 ezer négyzetmé-
teres Forest Center lehetőséget nyújt piaci vállalatokkal történő 
együttműködésre, azok számára működési felület biztosítására, 
saját egyetemi tevékenységekre, valamint itt tervezi az egyetem 
elkülönített infrastruktúrán és szervezetben létrehozni a térítéses 
betegellátás új körülményeit is.

Az év utolsó szenátusa komolyzenei előadással zárult, Debussy 
Álmodozás című darabját Lakatos Péter, a Zeneművészeti Kar 
dékánja adta elő zongorán.

Forrás: DE M. Tóth Ildikó Sajtóközpont, hirek.unideb.hu 

Száztíz jelölt vette át a PhD-fokozat megszerzését igazoló 
oklevelét a Debreceni Egyetem őszi doktoravató ünnep-
ségén november végén. Az Aulában tartott eseményen 
emellett habilitált doktori és professor emeritus címeket 
adtak át, és felavatták az intézmény új díszdoktorait is.

– Egyetemünk tudományos életének legnagyobb ünnepe a dok-
tor- és díszdoktoravatás. A fiatal, önálló kutatóvá érett kollégák ek-
kor kapják meg doktori címüket, és ugyanezen az ünnepségen nyílik 
lehetőség a szakmai karrier további lépcsőfokain elért eredmények 
elismerésére, a habilitáltak okleveleinek átadására és a tudományos 
publikációs díjak átnyújtására. A díszdoktoravatás koronázza meg 
mai ünnepségünket is, amikor két, nemzetközileg is elismert, kiváló 
tudósnak nyújtjuk át egyetemünk díszdoktori címét. A szakmai, 
tudományos karrier kiemelkedő állomásai ezek, az egyetemi lét 
lényegét szimbolizálják – mondta beszédében Csernoch László.

A 110 jelölt közül 94-en summa cum laude, 16-an cum laude 
minősítéssel tettek eleget a doktori (PhD) fokozat megszerzéséhez 
előírt követelményeknek.

A rendezvényen az egyetem hét munkatársa kapott habilitált 
doktori címet. A bölcsészettudományok területén három, a mű-
szaki tudományok területén egy, az orvos- és egészségtudományok 

területén kettő, a természettudományok területén egy oktató tett 
eleget a habilitációs eljárás követelményeinek.

A Debreceni Egyetem szenátusa négy professzor kimagasló 
munkáját ismerte el professor emeritus cím adományozásával, 
amelyet Ádány róza, Balázs Margit (Általános orvostudományi 
Kar), Duffek Mihály (Zeneművészeti Kar) és rácz István (Bölcsé-
szettudományi Kar) vehetett át.

Az ünnepség egyetemi elismerések, díjak és kitüntetések átadá-
sával, majd a díszdoktorok avatásával folytatódott.

A Debreceni Egyetem a debreceni villamosmérnök-képzés elin-
dításában szerzett elévülhetetlen érdemeiért a doctor honoris causa 
kitüntető címet adományozta Bársony István akadémikusnak, az 
Eötvös Loránd Kutatóhálózat Energiatudományi Kutatóközpont 
emeritus professorának, valamint páratlan tudományszervezői és 
tudományos munkásságáért, nemzetközi szakmai együttműködé-
sek létrehozásában játszott meghatározó szerepéért udo Arnoldnak, 
a németországi Bonni Egyetem emeritus professorának. Az új dísz-
doktorok a hagyományok szerint tudományos tevékenységüket is 
bemutatják az egyetemen. udo Arnold, a mai középkorkutatás egyik 
legmeghatározóbb szaktekintélye november 25-én tartott előadást 
az Aulában, Bársony István professzor egy későbbi időpontban, a 
Műszaki Karon fog előadni.

Forrás: DE M. Tóth Ildikó Sajtóközpont, hirek.unideb.hu – BZs

Doktorokat és díszdoktorokat avattak 
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Fájdalomtól megtört szívvel tudatjuk, hogy életének 
62. évében elhunyt szilvássy Judit egyetemi docens, a 
Debreceni Egyetem Klinikai Központ Fül-orr-Gégészeti 
és Fej-Nyaksebészeti Klinikájának igazgatója, a Debreceni 
Egyetem Általános orvostudományi Kar Fül-orr-Gégészeti 
és Fej-Nyaksebészeti Tanszék vezetője.

szilvássy Judit életútja 1960. december 31. napján, 
Veszprémben kezdődött. Egyetemi diplomáját 1986-ban, 
a szent-Györgyi Albert orvostudományi Egyetem Ál-
talános orvostudományi Karán szerezte meg. A végzést 
követően két évig a budapesti Honvédkórházban, majd 
1998-ig a szent-Györgyi Albert orvostudományi Egyetem 
Fül-orr-Gége Klinikáján dolgozott. 1999-től kezdődően a 
Debreceni Egyetem Fül-orr-Gégészeti és Fej-Nyaksebészeti 
Klinikáján folytatta gyógyító tevékenységét. Három szak-
vizsgát szerzett: 1997-ben fül-orr gégészetből, 1998-ban 
audiológiából, 2011-ben pedig klinikai farmakológiából. 
Tudásának, ismereteinek gazdagítása céljából számos külföldi tanulmányúton vett részt, kutatási eredményeit 
megannyi tanulmányban publikálta. PhD-fokozatát 1999-ben szerezte meg, 2013-ban habilitált. 2018-tól 
kezdődőden tanszékvezető egyetemi docensként irányította a Fül-orr-Gégészeti és Fej-Nyaksebészeti Tanszéket. 
2020-ban megbízást kapott a Fül-orr-Gégészeti és Fej-Nyaksebészeti Klinika igazgatói teendőinek ellátására.

Az elmúlt évtizedekben elért kutatói eredményeinek átfogó, tudományos koncepciója a szenzoros effektor 
működésének feltárásán, illetve farmakológiai és gyógyászati felhasználásának kidolgozásán alapult. 1994-ben 
megalapította az immáron országos hálózattá fejlődött cochleáris implantációs kutatócsoportot. A Debreceni 
Egyetem több intézetének bevonásával létrejött a tinnitus (fülzúgás) pathogenezisének és terápiás lehetőségei-
nek tanulmányozását szolgáló munkacsoport, s ennek eredményeként az egyetemi Tinnitus Klinika, melynek 
szakmai vezetését 2020-tól látta el.

szilvássy Judit tudományos eredményei közül kiemelendő, hogy elsőként írta le a cochleába ültetett elektród-
rendszer működésének téringerlés koncepcióját. Munkatársaival elsőként számolt be egyidejű siketségben és 
vakságban, osteogenesis imperfectában, illetve epilepsziában szenvedő betegen végzett cochleáris implantáció 
eredményéről. A hazai gyakorlatban ugyancsak elsőként vett részt agytörzsi implantáció elvégzésében, illetve egy 
innovatív diagnosztikai módszer, az ún. Assr technika hazai audiológiai gyakorlatba történő bevezetésében. 
A cochleáris implantáció terén elért kimagasló tudományos és klinikai eredményeiért 1997-ben a Cochlear 
AG nemzetközi tudományos különdíjban részesítette.

A gyógyítás-oktatás-kutatás egységét tiszteletben tartva rendkívüli odaadással és precizitással, kiemelkedő 
szakértelemmel végezte munkáját. Áldozatos tevékenységét mindvégig a betegek szeretete és tisztelete jellemez-
te. Hivatását magas szinten művelte, kimagasló teljesítményével, példaértékű szakmai és emberi hozzáállásával 
a Debreceni Egyetem, a Klinikai Központ és az Általános orvostudományi Kar hírnevét méltán öregbítette.

Empátiájával, segítőkészségével, szerénységével példát mutatott munkatársainak és tanítványainak. Halá-
lával betölthetetlen űrt hagyott maga után családjában, továbbá a szakmai és a tudományos életben egyaránt.

Emlékét tisztelettel és szeretettel mindörökké megőrizzük!

In memoriam Szilvássy Judit
 (1960–2022)



EgyEtEmi ÉlEt  92022. december



2022. december10  unideb.hu ZOOm

Az elmúlt hónapban rendezték meg a focirajongók nagy 
eseményét, a 2022-es labdarúgó-világbajnokságot. Ka-
tar a Közel-Kelet első országa, amely vb-nek adhat 
otthont, mégpedig a huszonkettediknek. Katar 
a legkisebb ország, ami valaha világbajnokságot 
rendezett, megelőzve az 1954-es házigazdát, Svájcot.
Ott viszont csak 16 csapat versengett egymással, míg 
Katarban 32 csapat mérkőzött meg nyolc stadionban. 

Egyetemünkön is érződött a vébéláz terjedése, ezt leg-
jobban a Teniszkében lehetet érezni. A legjobb meccsnézős 
helyen, ahol már lottózó is nyílt, rendre képviseltették magu-
kat a külföldi hallgatók is saját válogatottjaik mérkőzésein. 
Voltak ecuadori, japán, spanyol, portugál, Costa rica-i és 
persze brazil szurkolók. Jelenleg a Debreceni Egyetemen 29 
ecuadori, 151 japán, 29 spanyol, 11 portugál, 2 Costa rica-i 
és 73 brazil hallgató tanul. 

Az Egyetemi Élet a három legnépesebb szurkolótábort 
látogatta meg és kérdezte őket a világbajnokságról. A legtöb-
ben a brazil diákok voltak, utána a nagyon lelkes ecuadoriak, 
a nagy meglepetés számunkra a Costa rica-iak voltak, akik 
tízen szurkoltak, miközben hivatalosan csak ketten tanulnak 
jelenleg nálunk. A kérdéseket az ecuadoriaknak és a Costa 
rica-iaknak még az utolsó csoportmérkőzéseik alatt tettük 
fel, a brazil szurkolókat pedig a negyeddöntőkor kérdeztük, 
és sajnos nem bizonyultunk jó szerencsét hozónak, mind-
három csapat kiesett, miután megkérdeztük őket.   

Ecuador
Nathali Haro: Doktorandusz vagyok, és sejtbiológiá-

val foglalkozom. Nagyon tetszik a világbajnokság, sok 
meglepetésmérkőzés van. Ecuadorra nagyon büszke va-
gyok, hogy megnyerte a nyitó mérkőzést Katar ellen. A 
világ legjobb játékosa egyértelműen a csapatkapitányunk, 
Enner Valencia. Ki nyeri a világbajnokságot? szeretném, 
ha Ecuador nyerné, de ezt nem tartom valószínűnek. 
Mindenképpen dél-amerikai csapat nyerjen, Argentína 
vagy Brazília. Debrecenben a legjobban azt szeretem, hogy 
nagyon biztonságos, az ünnepek közeledtével egyre szebb, a 
karácsonyi dekoráció és a város fenyőfája pedig gyönyörű. 
otthonról egyértelműen az ecuadori ételek hiányoznak. 

Juan Giler: Ecuador tengerparti részéről jöttem, gépész-
mérnök mesterszakon tanulok. A világbajnokságon sok a 
meglepetés, eddig minden mérkőzés tetszett, különösen, 
ahogy Németország kikapott, és a spanyol csapat 7 góllal 
nyert. szerintem a világ legjobbja Lionel Messi, de szeret-
ném, ha Brazília nyerné meg a világbajnokságot. Debrecen 
nagyon nyugodt, barátságos város, tetszik az egyetemi 
közösség, ahol mindenki mást tanul. Viszont hiányoznak 
az otthoni ételek. 

Francis Espinoza: Pszichológiát tanulok. A katari mecs-
csek nagyon érdekesek. A legjobb játékos egyértelműen 
Cristiano ronaldo, Brazília fog nyerni. rugalmasnak látom 
a debrecenieket, nekem az ecuadori konyha meg az emberek 
hiányoznak. 

Costa Rica
Kenneth: Molekuláris Biológia mesterképzésben veszek 

részt. A világbajnokság helyszínén történtek közül sok dolog 
van, ami nem tetszik, de lesz, ami lesz, a saját országomat 
támogatom. Cristiano ronaldo az egész világbajnokság 
legjobb játékosa, viszont szerintem Brazília fog nyerni. 
Debrecenben az emberek tetszenek a legjobban. Mi hiány-
zik Costa ricából, ezt sajnos nem tudom elmagyarázni, 
szavakba önteni, de minden hiányzik otthonról. 

Mundial a Teniszkében
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Laura és Daniela: Környezettudományt hallgatunk, na-
gyon tetszik mindkettőnknek a bajnokság. Cristiano ronal-
do a legjobb játékos, szerintünk Brazília vagy Németország 
nyer. Egyszerűen szimpatikus a város, kicsi és nyugodt, na-
gyon barátságosak velünk a külföldi és a magyar hallgatók. 
Az étel, a nyelv és az emberek hiányoznak Costa ricából. 

Brazília
Americo: Joao Pessoa városából jöttem, Brazília észak-

keleti partjáról. A bátyám Budapesten él, ezért jöttem ide 
tanulni, professzionálispilóta-képzésre járok egy éve, és 

nagyon szeretek itt élni. A legjobban a család és a barátok hi-
ányoznak, de nagyon hiányzik a brazil konyha, az óceánpart, 
és természetesen a meleg időjárás. Nálunk, mikor a leghide-
gebb van, akkor is 22 celsius fok van. sajnos Debrecenben 
nem tudjuk az igazi brazil ételekhez beszerezni a hozzá-
valókat, így afrikai és indiai 
dolgokkal próbáljuk helyette-
síteni, de Budapesten vannak 
brazil éttermek. Kedvenc éte-
lem a feijoada (Brazilian Black 
Bean stew), egyfajta becsinált 
fekete babbal, a legfontosabb 
hozzávalók sertés oldalas, 
szalonna és kolbász. Neimar 
és richarlison a két legjobb 
játékos, és velük nyerjük meg 
a világbajnokságot.

Köszönet a tolmácsolásért 
Ölveti Natáliának és Csontos 
Máténak!

Ölveti László
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A Statisztikai Hivatal debreceni részlegének felmérése sze-
rint az itteni lakosok aktív, keresőképes részének közel fele 
időzíti szabadságát a Campus Fesztivál idejére. 
Közülük nyilván sokan azért, hogy részt vehessenek
minden évben kedvenc többnapos programjukon. 
Érdemes megjegyezni, 2023-ban július 19-e és 23-a 
között találkozhatunk a szokott helyszínen, a Nagyerdő 
árnyas fái alatt és között.

Mi itt, a szerkesztőségben tényleg sok mindenkit ismerünk, 
akinek már-már létfontosságú, hogy ott legyen évről évre a Cam-
puson. Tudunk olyanokról, akik itt nőttek fel, de már elköltöztek, 
esetleg nem debreceniek, de itt jártak egyetemre, mégis minden 
esztendőben eljönnek a fesztiválra. Közülük a csúcstartó kétségkívül 
Mnokmo’ Bagayoko, aki Ghánából utazik idáig rendszeresen, hogy 
jókat bulizzon egykori csoporttársaival, és közben felidézze velük az 
egyetemen történt legemlékezetesebb történéseket. Mnokmo’ ked-
vencei a folkhagyományokat ápoló előadók, lássuk, kiket ajánlunk 
neki a színes kínálatból! 

Biztosak vagyunk benne, hogy szereti a BOHEMIAN BETyARS 
nevű csapatot. A speed-folk-free-punk kompánia nemrég Dél-
Koreában járt, s hozzá kell tennünk, hogy nem először turnéztak 
a Távol-Keleten. Valamiért nagyon rájuk vannak kattanva arrafelé, 
vagy mondhatjuk azt is, valamire nagyon ráéreztek ezek a színpadon 
őrült show-t sikerítő srácok. Elmondásuk szerint egyik koncertjükön 
találkoztak olyan, Japánból érkezett rajongójukkal, aki több száz 
kilométert utazott, hogy megnézhesse őket. A bohém betyárok sem 
most kezdték, egészen pontosan 2009-ben alakultak, és azóta lépnek 
feljebb és feljebb az ismertség létráján. (Már ha helyes egyáltalán ez a 
meghatározás.) Magyar, balkáni, cigány zenei motívumokat kevernek 
össze, s az egészből nem valami katyvasz, hanem egy sajátos, csak 
rájuk jellemző zenei esszencia kristályosodik ki. Tuti, hogy a Campus 
Fesztiválon is megrengetik majd a színpadot. Ha koncertjük közben 
látnak majd egy magas fiatalembert a színpad előtt transzban tán-
colni, az nem lehet más, mint Mnokmo’ Bagayoko. 

Van azonban még olyan csapat a fellépők között, mely számot tart-
hat a derék, ghánai exegyetemista érdeklődésére, s ez az AUREvOIR. 
Érdekességképpen megjegyezzük, úgy cirka harminc évvel ezelőtt 
már tevékenykedett ugyanezzel a névvel – Au revoir – egy mára 
elfeledett debreceni zenekar. (Na jó, mi azért emlékszünk rájuk.) 
Mit is mondanak ők maguk magukról? „Az Aurevoir zsámbéki és 
zsámbék környéki fiatalokból álló ethno-beat zenekar. 2015 márci-
usában hattagú együttesként kezdték pályafutásukat, a felállás több-

szöri változását követően jelenleg nyolc zenész alkotja a zenekart. A 
kezdetektől fogva arra törekedtek, hogy magukat, illetve zenéjüket 
ne szorítsák szigorúan meghatározott műfaji keretek közé; az ethno-
beat mint műfajmegnevezés arra utal, hogy leginkább a Kárpát-me-
dence népzenéje és az angolszász beat-folk hatásai köszönnek vissza 
dalaikban, e műfajok hatottak leginkább alkotó tevékenységükre, 
legfőbb példaképeik a táncházmozgalom és a beatmozgalom jeles 
képviselői. Zenéjükben koncepciózusan jelen van a sokszínűség; 
ahogyan a magyar, cigány, ír és délszláv népzene motívumai és az 
1960-as évek beatzenéje, úgy a francia kávéházi sanzonok világa és 
a régi reneszánsz, barokk zene egyaránt alapul szolgál dalaikhoz.” Ez 
már egy jó alap ahhoz, hogy nagyjából az is tudja, mire számíthat 
majd a bulijukon, aki még nem hallotta és látta őket.

Valamikor nagy divatja volt itthon az úgynevezett supergroupok-
nak. Vagy inkább az újságírók aggatták ezt a címkét előszeretettel 
olyan bandákra, melyek korábban már ismert és népszerű zenekarok 
tagjaiból verbuválódtak. A mai, fiatal rockgenerációból hárman: 
Kéri samu basszusgitáros, Gotthárd Mihály gitáros, szebenyi Dániel 
énekes-billentyűs, a középkorúak közül Borlai Gergő dobos összeállt 
egy, a nagy öregek közül való legendás gitárossal, Tátrai Tiborral. 
Egy egyszerű, háromakkordos témára való improvizálással indult az 
egész, s maguk a zenészek is meglepődve kapták magukat azon, hogy 
alapítottak egy zenekart. A GODFATER névre keresztelt formáció 
korunk szupercsapata. Hétszámos lemezük késő ősszel jelent meg, 
a netet megszórták a rajta található dalok élő felvételeit tartalmazó 
videókkal, és jövőre mindenhol felbukkannak, ahol csak tudnak. 
Nem lehet véletlen az, hogy nem a kész, stúdióverziókra készített 
klipekkel jöttek ki, hisz ennek a csapatnak az erőssége éppen az, 
amiben – valljuk be – sok mai, modern előadó nem túl erős, az élő, 
lélegző együttjátszás a színpadon. Tátrai Tibor túl a hetvenen is olyan 
elánnal és érzéssel játszik, ami nemcsak tiszteletre méltó, hanem 
felrázó és elementáris élményt nyújtó is egyben. Az meg csak hab a 
tortán, hogy akár le is gitározhatná fiatalabb pályatársait a színpadról, 
de ehelyett nagyon szépen belesimul a zenekari összképbe. Jut így 
tér mindenkinek, és valamennyien úgy csillogtathatják meg egyéni 
tehetségüket, hogy attól még egy kerek, komplett zenekari hangzás 
születik. Vannak itt új, saját szerzemények, és becsúsznak régi, 
klasszikus dalok feldolgozásai is. Aki igazi élő muzsikára vágyik, az 
semmiképp ne mulassza el a Godfater fellépését.

Legközelebb újabb hírekkel jövünk, addig is ölelünk és puszilunk 
mindenkit!

Egervári Tasziló

Lássuk, kik jönnek még?
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Immár ötödik szezonját rendezték 
a University Electronic Games 
versenysorozatnak a Debreceni 
Egyetemen. Több mint félszáz csapat 
és egyéni versenyző mérte össze 
tudását a DE E-sport Központjában 
december 6-án, a gyakorlatilag egész 
napos programsorozaton. 

Cs:Go, Valorant, FIFA – csupán néhány 
legendás cím azok közül, amelyek világá-
ban versenyezhettek az uEG s5 résztvevői, 
gamerei. Az előző esztendőkhöz hasonlóan 
ezúttal is igen népszerű volt a rendezvény, 
többek között a Campus Fesztiválon is 
találkozhattak az uEG-hangulattal, a 
versennyel az érdeklődők, december 5-én 
pedig lejátszották a végső meccseket. Egy 
valamiben – örömünkre – mégis eltért az 
eddigiektől ez a szezon: a döntőt immár a 
nemrégiben felavatott debreceni egyetemi 
E-sport Központban rendezték. Ennek 

kapcsán kérdeztük sánta János központve-
zetőt. A debreceni, egyetemi sportszakember 
beszámolt a központ lehetőségeiről, nemzet-
közi tervekről, és természetesen értékelte az 
idei versenyt is.
EÉ: – Hogyan vizsgázott ilyen nagy közönsé-
gű, nagy volumenű eseményen (UEG döntő) 
a frissen átadott e-sport-infrastruktúra?

– Nagyon örültünk, hogy az előző szezon-
hoz képest már egy teljes mértékben felsze-
relt és átadott központban tudtuk megtartani 
a döntőket. Nagymértékben megkönnyítette 
az offline döntő szervezését. Az infrastruk-
túra a legjobb, ami elérhető lehet a mai 
„gamer” világban, és ez a játékosok között 
is nagy sikert aratott. Elmondhatjuk, hogy 
ma Debrecenben, a Debreceni Egyetemen 
egy nemzetközi szintű e-sport-rendezvény 
helyszínen tudunk bajnokságokat szervezni. 
Egyébként kisebb technikai gondok adódtak 
csak, ami természetes egy ilyen sportnál, de 
gyorsan megoldottunk mindent, és azt kell 
mondanom, hogy nagyon jól vizsgázott a 
központ.
EÉ: – Összesen hány versenyző vett részt a 
döntőn?

– A döntőkben 54 játékos vett részt, né-
hány csapatnál a cserék is beültek, ha szük-
ség lenne rájuk. Volt olyan csapat, amelyik 
mögött a coachuk adta az instrukciókat. 
szuper volt látni, ahogy ennyien megtöltik a 
központot, és a fokozódó hangulattal együtt 
az érzelmek is természetesen kitörtek. Az 
eszközök viszont nagyon újak, és az áruk is 
magas, ezért persze megkértünk mindenkit, 
hogy odafigyeléssel élje át a versenyzést.
EÉ: – Melyik volt a legnépszerűbb „sportág”/
játék?

– 20-20 csapattal ismét a League of 
Legends és Cs:Go volt a legnépszerűbb 
csapatjáték. Természetesen az egyéni szoft-
verek közül a FIFA23, egyébként a hazai 
e-sport-játékok népszerűségének kutatási 
eredményeiben is ezeket a játékokat hozzák 
ki a ToP 3-ba. A döntőket kommentárral 

virtuális csaták, offline döntő

közvetítettük az uEG Twitch-csatornáján, 
és nagy népszerűségnek örvendtek az online 
térben is. Ezt persze segítette, hogy izgalmas 
mérkőzések voltak, és kiszámíthatatlan volt 
a végeredmény.
EÉ: – Mik a tapasztalatok, tanulságok, ame-
lyekkel még népszerűbbé lehet tenni a jövőben 
az UEG-et, az egyetemi, debreceni e-sportot? 

– Minden szezonban tanulunk és fej-
lődünk, folyamatosan gyűjtjük a vissza-
jelzéseket, összeírjuk a tapasztalatainkat. 
Természetesen még mindig lehet fejleszteni 
a bajnokságon, de azt gondolom az 5. szezon 
után, már egy nagyon jól működő és orszá-
gosan is egyedülálló rendezvényt tudhatunk 
magunk mögött. A kiértékelések végén dől 
el, melyik játék marad, melyiket lehetne 
betenni még, egy viszont biztos, a népsze-
rűsége töretlen, és az E-sport Központtal a 
lehetőségeink is nőttek.
EÉ: – Nemzetközi porondon tervezitek majd 
hasonló események otthonaként biztosítani a 
debreceni E-sport Arénát?

– Természetesen, már most is alkalmas 
lenne nemzetközi eseményeket megtartani 
benne. A lehetőségeket még vizsgáljuk, és 
dolgozunk rajta, hogy megmutathassuk a 
nemzetközi porondon. Hiszen a központ 
nemcsak Magyarországon egyedülálló, 
hanem Közép-Európában is, és nemzetközi 
versenyekkel lehet a legjobban népszerűsí-
teni az e-sportot idehaza, Debrecenben, és 
természetesen a Debreceni Egyetemen.

Barna Marci
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Fedezd fel 
Debrecen utcáit!

Tarts velünk egy rendhagyó virtuális városnéző túrán 
Debrecen utcáin, terein az ismert és kevésbé ismert 
épületek, rejtett kincsek nyomában! Kalauzod 
egy bölcsészből lett idegenvezető és egy hobbifotós 
biológus lesz.

szinte egész életemben Debrecen belvárosában éltem, nap mint 
nap járok a jól ismert belvárosi utcákon, tereken, fel tudom idézni 
csukott szemmel is, milyen házak követik egymást a Piac utcán, 
de csak mióta aktív idegenvezetőként járom a várost, figyeltem fel 
jobban arra, mennyi sok érdekes épület áll a város központjában, 
amikről alig tudunk valamit. Ezek közül sokat bemutattunk már 
a Püspöki Palotától a svetits-bérházon át a volt Hungária Kávé-
házig. Most egy olyan Piac utcai ház kerül sorra, ami kevésbé van 
szem előtt, annak ellenére, hogy a város egyik legszebb magyaros 
szecessziós épületéről van szó. Ez a Killer-ház.

Többször esett már szó arról sorozatunkban, hogy a 20. század 
első évtizedét nagyszabású építkezési hullám jellemezte Debrecen-
ben. Ez az időszak vonzotta a városba a sztárépítészeket, akiknek 
köszönhetően felépült a belváros látképét mai napig meghatározó 
számos épület. Ebben az időszakban tevékenykedett Debrecenben 
Pavlovits Károly nyíregyházi születésű építész is, akinek számos 

gyönyörű épületet köszönhet a város. Ezek mindegyike megérne 
egy önálló bemutatást, hiszen olyan épületekről van szó, mint a 
Gambrinus-közben található patinás belvárosi bérház vagy Deb-
recen talán legszebb szecessziós épülete, a Bajcsy-Zsilinszky és a 
Tisza István utcák sarkán álló széll Kálmán-ház. szintén Pavlovits 
munkája a Piac utca 68. szám alatti úgynevezett Killer-ház is, mely a 
mai napig kitűnik magyaros szecessziós homlokzatával a körülötte 
található épületek közül. A ház sokáig az ország egyik legismertebb 
bútorgyárosa, Killer Ede tulajdona volt. Ma itt működik többek 
között a Benedek Elek Könyvtár.

A telek, amelyen a fennmaradt dokumentumok szerint már 
1668-ban is ház állt, 1889-ben került Killer Ede tulajdonába, aki 
itt nyitotta meg bútorkészítő műhelyét. Az eredetileg földszintes 
lakóházat 1909-ben bontotta el, helyére egy kétemeletes bérházat, 
udvarára egy emeletes műhelyt és raktárt terveztetett Pavlovits 
Károly építésszel. Ebben az új épületben működött bútorgyára, ami 
1910. szeptember 10-én egy nagyszabású bútorkiállítással nyitotta 
meg kapuit. Az épületet ekképp mutatja be Gellér Ferenc a Pavlovits 
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Károly építőművész debreceni munkái című tanulmányában: „Az 
alápincézett, földszint + kétemeletes ház a telekre u alakú kontúrral 
szerveződik, az utcai és az udvar végi kéttraktusos magas tetős épü-
let közé pedig keskenyebb, hosszan elnyúló, félnyeregtetős szárny 
került, csatlakozásuknál egy-egy lépcsőházzal. A 16,6 méter utca-
fronti szélességű tömb déli végénél nagyméretű kocsibehajtó van. 
A pincében zömmel bútorraktárak, a földszint utcai területén és a 
keskenyebb udvari szárnyban üzlethelyiségek, a lezáró hátsó rész-
ben műhelyek voltak. Az első emelet utcai tereiben az igazgatóság 
helységei, a hátsó traktusban két-, míg a második emeleten további 
négy lakást alakítottak ki. Az udvari szárny megközelítése a lép-
csőházakból kiinduló tetőteraszról, illetve függőfolyosóról történt.”

A patinás épület évtizedekig volt otthona a bútorgyárnak, mára 
azonban eredeti funkciója teljesen megváltozott, és az idősebb 
debrecenieken kívül szinte senki nem tudja már, miért volt jelentős 
egykor. Aki mégis nyitott szemmel jár a Piac utcán, felfigyelhet az 
épület különleges homlokzatára, ami kilóg a környezetéből. „Az 
egyes elemeivel szecesszióba forduló, de összességében historizáló” 
homlokzatot finom virágminták, szív alakú motívumok, indák és 
hullámvonalak, kovácsoltvas díszítésű erkélyek, míves ablakkeretek 
és keleties hatású íves tetőlezárás díszíti, melynek köszönhetően 
Debrecen egyik legszebb magyaros szecessziós épületeként tartják 
számon.

A Killer-házat érdemes nemcsak kívülről megcsodálni, hanem 
bemenni a kapualjba is, ahol folytatódik a szecessziós díszítőele-
mek sora. A bejárat két szemközti falán egy-egy népies életképet 
ábrázoló relief kapott helyet, melyek egyike nagy valószínűséggel 
Jancsit és Juliskát ábrázolja. A témaválasztásukban bájos, stukkózott 
domborművek érdekessége, hogy Tóth András szobrászművész 
alkotásai, akinek számos debreceni épület homlokzati dísze őrzi a 
keze nyomát. Tóth András pedig történetesen nem más volt, mint 
a jól ismert költő, Tóth Árpád édesapja.

Erdei Nóra, fotó: Löki Viktor

ZOOm
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ZölDEbbítő

Rendezvényünk közel 10 éves múltra tekint vissza, az i. Zöld 
Börzét 2012-ben rendezte meg bizottságunk a Böszörményi úti 
campus aulájában. Az idei évben szerettünk volna még nagyobb 
közönséget megszólítani, így hagyományteremtő jelleggel a Fő-
épület Díszudvarára esett a választás. Ahogy az elmúlt években, 
tagjaink idén is kitörő lelkesedéssel és határtalan kreativitással 
készültek az eseményre, igyekezve igazán színvonalas program-
sorozatot biztosítani vendégeinknek. 

Napjainkban egyre égetőbb kérdés a Föld népességének 
élelmezése, így az idei év témájának az élelmiszerpazarlás kérdés-
körét választottunk, hiszen ez olyan területe mindannyiunk életé-
nek, amelyben kis lépésekben nagy változásokat eszközölhetünk.  
Ahogyan a környezetvédelemben számos tényező, mindennapi 
életünk is komoly tudatosságot, tervezést igényel. De mégis, 
hogyan élhetjük azt takarékosan, fenntarthatóan? idei rendez-
vényünkön többek között erre a kérdésre is igyekeztünk választ 
adni az érdeklődőknek. 

Célunk, hogy minden év őszén az érdeklődő hallgatók új és 
hasznos ismeretekkel gazdagodhassanak a környezetvédelem 
terén, valamint bepillantást nyerhessenek zöldközösségek, 

A XII. Zöld Börze margójára
fenntartható szervezetek, cégek életébe és működésébe. idén 
is számos helyi szervezetet invitáltunk rendezvényünkre, hogy 
segítségül legyenek egy fenntarthatóbb életvitel kialakításá-
ban és emellett hasznos tanácsokkal, praktikákkal lássanak el 
bennünket. 

Külön ki szeretném emelni a kiállítók standjait, mind egye-
di volt a maga nemében, kézműves portékák, számtalan 
mézesbödön és ínyenc chilikülönlegességek hívogatták az 
érdeklődőket. Ebben az évben ismeretterjesztő előadásokkal 
is bővítettük a programok sorát, az eseményre látogatókat a 
komposztálás rejtelmeibe avatták be előadóink, valamint a tel-
jes értékű növényi étrendről kaphattak hasznos információkat, 
étkezési tanácsokat.

többéves eseményünk ez éven is beragyogta az egyetem 
falait, számtalan egyetemi polgár, hallgatók és oktatók egyaránt 
csatlakoztak hozzánk kérdések tömkelegével, tudásra szomjazva, 
biztosítva bennünket arról, hogy visszavárnak jövőre is. 

Szeretettel várunk mindenkit egy év múlva. találkozunk a Xiii. 
Zöld Börzén!

Írta: KARACS JANKA bizottsági elnök
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ZölDEbbítő

Élelmiszerpazarlás egyszerűen fogalmazva azon nyers-
anyagok, élelmiszerek, ételek és ezek részei, amik nem ke-
rülnek elfogyasztásra. Azonban már a termelés, feldolgo-
zás, elosztás és a fogyasztás közben is történhet pazarlás 
vagy veszteség. 

Egy 2021-es metaanalízis a globális élelmiszerpazarlást 931mil-
lióra tonnára becsülte, amit 3 szektor tesz ki: 61% háztartási 
hulladék, 26% vendéglátás, 13% kiskereskedelem.1 És itt még 
az élelmiszer-előállításból származó pazarlást nem is nézték. 
Az élelmiszer-veszteség és -pazarlás jelentős részét képezi a 
mezőgazdaság éghajlatváltozásra gyakorolt hatásának (évente 
3,3 milliárd tonna CO2-kibocsátást jelent) és más környezeti 
problémáknak, mint például a földhasználat, a vízhasználat és 
a biológiai sokféleség csökkenése. 

A legfontosabb az lenne, hogy megelőzzük, de mikor a meg-
előzés már késő, akkor a környezet szempontjából legkevésbé 
negatív hatással járó módszert alkalmazzuk, ami elsődlegesen 
az emberi fogyasztást célozza meg, ilyen az ételadományozás/
ételosztás. Következő szint, amikor az állatoknak szolgálunk vele 
eledelül. Ezután a legkevésbé kedvelt módszer a hulladéklerakás. 
Az ehető élelmiszerek kidobása nem csak pénzpazarlást okoz 
önmagában. A kiselejtezett élelmiszereket hulladéklerakókba 
küldik, ahol megrohadnak, és metángázt termelnek, amivel 
hozzájárulnak a klímaváltozáshoz.

vásárolj okosan: Készíts listát, mielőtt elindulsz bevásárolni, és 
ragaszkodj ehhez. Soha ne menj éhesen vásárolni! Főleg a rom-
landó élelmiszereknél figyeljünk arra, hogy csak akkor vásároljuk 
újra őket, ha ténylegesen felhasználtuk és elfogyasztottuk őket.

Tárold az élelmiszereket megfelelően: Pl. a krumplit, para-
dicsomot, fokhagymát, uborkát és vöröshagymát ne hűtőben 
tároljuk, ezeknek elegendő a szoba-/spájz hőmérséklet. Az eti-
léngáz elősegíti az élelmiszerek érését, ami hamarabbi romláshoz 
vezethet. Különítsük el az etiléngázt termelő élelmiszereket (ba-
nán, avokádó, paradicsom, barack, körte) az etilénszenzitív élel-
miszerektől (krumpli, alma, leveles zöldek, bogyósok, paprika).

Tartósítsd őket: legegyszerűbb tartósítása az élelmiszereknek 
a mindenki által jól ismert fagyasztás.

Rendszerezd a hűtődet: tudatosítsd magadban, mi áll 
rendelkezésedre, és ne feledkezz meg a könnyebben romló 
élelmiszerekről. Ha valamiből újat vásárolsz, akkor azt mindig 
a régi mögé tedd, hogy először a régi kerüljön felhasználásra.

Mentsd meg az ételmaradékokat: Habár sok ember elteszi a 
megmaradt ételeket egy nagyobb adag elkészítésekor, azonban 
hajlamosak vagyunk elfeledkezni róluk. Ha ezeket egy átlátszó, 
üveg ételtárolóban tartjuk, azzal kevesebb eséllyel tévesztjük 
szem elől a megmaradt ételt. tudd, hogy mikorra kell megenned 
ezeket ahhoz, hogy ne romoljanak meg, de ki is jelölhetsz erre 
egy napot. Ha már később nem szeretnéd megenni az elkészített 
ételt, akkor oszd meg barátaiddal, ismerőseiddel, lakótársaiddal 
vagy szomszédokkal.
1 UNEP Food Waste Index Report 2021 (Report). United Nations 
Environment Programme. March 4, 2021.

Edd meg a gyümölcs, zöldség haját: leggyakrabban a 
gyümölcsök, zöldségek legkülsőbb rétegeiben koncentrálódik 
a vitaminok, ásványi anyagok, antioxidánsok nagy része. Ha 
kellően megmossuk őket, akkor a permet- és növényvédőszer- 
maradványok több mint 80-90%-át eltávolítjuk róluk, de ha 
100%-ra törekszünk, akkor pedig a sós víz a megoldás.

Megmaradt zöldségekből, gyümölcsökből készíts 
smoothyt: Ha nem szívesen eszed meg nyersen megmaradt 
zöldségeid, gyümölcseid, akkor turmixold le őket együtt. ta-
pasztald ki az arányokat.

Csak annyit szedj, amennyit meg is eszel!
A minőségét megőrzi nem egyenlő a fogyaszthatósági 

idővel: Ki kell bontani, megszagolni, ha az illata rendben van, 
akkor a következő lépés a kóstolás, ha ízre is rendben van a ter-
mék, akkor nagy valószínűséggel még fogyasztható. megfelelő 
körülmények között tárolt élelmiszerek a minőség-megőrzési 
időt követően eddig biztosan fogyaszthatók:

2 hónap� olaj, zsír, chips, sós ropogtatnivaló, tejpor
3 hónap� aszalványok, müzli, gabonapehely, fagyasztott 

termékek, édes keksz, kemény cukor, csoki
6 hónap� gyümölcslé, üdítő, szörp,majonéz
9 hónap�száraz hüvelyesek,rizs, száraztészta,gabonafélék 

(liszt, búzadara, kuszkusz stb.), só,,cukor, édesítőszerek, szószok 
(ketchup, mustár stb.), UHt tej, tejszín, instant termékek (puding-
por, kakaó, fűszerek stb.)

12 hónap� kávé, tea, kakaópor, konzervekllekvár, ásványvíz, 
méz

Komposztálj!
Főzés, sütés során ne ragaszkodj szigorúan a receptekhez: 

Közeli lejáratú vagy régi nyersanyagaidat próbáld meg becsem-
pészni az ételbe az ételkészítés során.

vágd ki a hibás részeket: Zöldségeknél, gyümölcsöknél haj-
lamosak vagyunk kidobni őket, ha már csak egy kicsi hiba vagy 
barnulás van rajtuk. Becsüljük meg őket! Egyszerűen vágjuk ki a 
megbarnult vagy hibás részt, és máris felhasználhatjuk a hibátlan 
nyersanyagot.

Írta: OROSZ-TÓTH ÁRPÁD bizottsági tag

Hogyan pazarolj kevesebb élelmiszert?
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Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

SZÉP-SZElEt

Kulcsár Hajnalka  – Gerbera

Almássy Lehel fordítása 

Carlos Eleta Almarán: 
 Historia de un amor Egy szerelem története

Ya no estás más a mi lado corazón,   Már nem vagy mellettem, kedvesem,
Y en el alma sólo tengo soledad.   És a lelkem is üres,
Y si ya no puedo verte,    Ha már nem láthatlak.
Porque Dios mi hizo quererte,   Miért akarta az Úr, hogy megszeresselek,
Para hacerme sufrir más?    Hogy még jobban szenvedjek?

siempre fuiste la razón de mi existir.  Mindig is te voltál az életem értelme,
Adorarte para mí fue religión.   Ez egy ima volt, nem is szerelem,
En tus besos encontraba    Amit a csókjaidban leltem,
El calor que me brindabas,   A forróság, amit kínáltál,
El amor y la pasión.    A szerelem és szenvedély.

Es la historia de un amor,    Ez egy olyan szerelem,
Como no hay otro igual,    Amihez fogható nincsen,
Que me hizo comprender    Ahogy értelmet adtál
Todo el bien, todo el mal.    Minden jónak és rossznak,
Que le dio luz a mi vida,    Ami fényt adott az életemnek,
Apagándola después.    Hogy utána ellobbanjon,
¡Ay! Que vida tan obscura,   Jaj, mennyire fénytelen az élet,
sin tu amor no viviré.    A szerelmed nélkül elsorvadok.

Ya no estás más a mi lado corazón,   Már nem vagy mellettem, kedvesem,
Y en el alma sólo tengo soledad.   És a lelkem is üres,
Y si ya no puedo verte,    Ha már nem láthatlak.    
Porque Dios mi hizo quererte,   Miért akarta az Úr, hogy megszeresselek,
Para hacerme sufrir más?    Hogy még jobban szenvedjek?
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A Covid hozta életre az ötletet, hogy hirdessünk meg kortárs 
dráma(részlet) fordításra pályázatot. Az első alkalommal egy 
népszerű, mentő megoldásnak tűnt a kényszerű bezártságban 
halmozódó kreatív energiák kanalizálására. Akkor száz fölött volt 
a beérkező pályaművek száma, és nagyon változatos nyelvekből: 
angol, francia, német, olasz, spanyol (katalán!), sőt japán, arab, svéd 
stb. nyelvből is érkeztek elbírálásra váró fordítások. Ez az eredmény 
szülte a folytatásba vetett hitet. 

És ugyan Covid már nem volt, a második pályázatunkra is beér-
kezett elegendő pályázat ahhoz, hogy felmerüljön a hagyományossá 
válás ambíciója. Ezt mutatja a most megjelenésre kerülő felhívás. 
Bizakodással nézünk a forduló elé, hisz támogatóink sora nem 
csökkent, és a korábbi felajánlásokat is vállalni tudták. Elsőként 
említsük Debrecen Megyei Jogú Város kultúráért felelős irányítóit, 
valamint a Csokonai színházat, az Alföld folyóiratot, a Debreceni 
Egyetemet, az Emberi Erőforrások Minisztériumát, a Deutsches 
Kulturforumot és a Magyar szín-Játékos szövetséget. A DEszínház 
(Debreceni Egyetemi színház), együttműködve a Csokonai szín-
házzal és a Bán Imre Kultúratudományi szakkollégiummal, ismé-
telten fővédnöknek Debrecen város kulturális alpolgármesterét, dr. 
Puskás Istvánt kérte fel. 

A pályázat célja a világ színházi szövegeinek jobb megismeré-
se, tehát bármely nyelvből lehet fordítást benyújtani. Egyúttal a 
pályázaton való részvétel tapasztalatszerzést jelent a pályázónak 
egy rendkívül összetett munka, a műfordítás területén. Ez egyfajta 
beavatás, mivel csak olyanok pályázhatnak, akiknek még nincs 
megjelent (hivatásosok által eljátszott) drámaszöveg-fordításuk. El-
lenben nincs korhatár, tehát az érdeklődő középiskolástól az elméjét 
karban tartani szándékozó nyugdíjasig bárki kipróbálhatja magát.   
A jeligés pályaműveket 2023. március 20-ig (a postabélyegző dátu-
ma) a szükséges mellékletekkel ellátva várjuk a DEszínház postací-
mén: Debreceni Egyetemi színház, Debrecen, Egyetem tér 1. 4032

A jeligével ellátott pályaműveket szakértői grémium bírálja el, 
melynek összetétele függ a beérkezett pályaművek eredetijének 
nyelvétől. A Debreceni Egyetem oktatóit, a Csokonai színház 
szakembereit, műfordítókat és színházi dramaturgokat fogunk 
felkérni bírálónak.

Buzdítunk minden érdeklődőt, hogy vágjon bele, nem csak a szel-
lemi hozadékért! Mindhárom nyertes pályaművet felolvasószínházi 
keretekben a Csokonai színház művészei mutatják be egy szerkesz-
tett műsor keretében a díjátadó ünnepségen, és nem utolsósorban 

Megjelent a DESz felhívása 
a III. „egy sima – egy fordított” pályázatra

akár az inflációkövető díjakért is, nem is beszélve a különdíjakról. 
Az I. helyezett 150.000 Ft pénzjutalomban részesül. Amennyiben 
az első helyezett nem debreceni, meghívást kap Debrecen város 
önkormányzatától egy, a városban töltött kulturális hétvégére 
(szállás, két vacsora, színház/mozijegy, kiállításbelépő), valamint 
pályaműve megjelenésre kerül az Alföld folyóiratban. Amennyiben 
a nyertes debreceni, szabad bérletet kap Debrecen város önkor-
mányzatától két személyre a Csokonai színház 2022/23-es évadára, 
és természetesen publikálási lehetőséget az Alföld folyóiratban. A 
II. helyezett 100.000 Ft pénzjutalomban részesül, és nagy értékű 
könyvjutalmat kap a polgármesteri hivatal jóvoltából, valamint a 
DEszínház gondoskodik közléséről valamely online folyóiratban. 
A III. helyezett 75.000 Ft pénzjutalomban részesül, és nagy értékű 
könyvjutalmat és online megjelenést kap.

A pályázattal kapcsolatos további részleteket megismerhetik a 
DEszínház Facebook-oldalán közzétett felhívásból. 

xvokul, www.deszinhaz.hu
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A kuckózásra alkalmas téli hideg beköszöntével, 
s az év végi, lazább időszak eljövetelével talán több időnk 
van most arra, hogy filmekben, sorozatokban 
mélyüljünk el. A Netflix kínálatában mazsolázva akadnak 
olyan szériák, amelyek bizony könnyen behúzzák 
a gyanútlan fogyasztót.

Férfi ismerőseink közül többen poszt-vb-szindrómában szenved-
nek. Miután hetekig meccseket néztek rogyásig, esélyeket latolgat-
tak, fogadtak és elemeztek, most hirtelen nem igazán tudják, mit 
kezdjenek magukkal. Penteleki Pöpi barátom év elején még azon 
pampogott, hogy a szokásos nyári időpont helyett miért ilyen későn 
lesz a vb, aztán végül mégis valami előkarácsonyi ajándéknak fogta 
fel az egészet. Bánatos honfitársainknak azt javasoljuk, gyógyuljanak 
izgalmas sorozatok nézegetésével.

Itt van például mindjárt az a nyolcrészes széria, amit csak az 
kerülhetett ki, akinek magánrepülőgépe egy olyan lakatlan szigeten 
hajtott végre kényszerleszállást, ahol nincs semmiféle telekommuni-
kációs eszköz. Igen, a WEdnEsdAy című alkotásról van szó, mely 
a múlt század harmincas éveiben eredetileg képregényként indult 
Addams Family kamasz lánykájára összpontosít. Akik népmeséken 
edződtek kisgyermekkoruk óta, tudják, hogy a rettegéshez, izga-
lomhoz, fölöttünk álló megfoghatatlanhoz való vonzódás egyidős 
az emberiséggel. A klasszikus felállásban általában elkülönül egy-
mástól a jó és a rossz, a hős és ellensége ádáz csatát vív, hogy aztán 
a pozitív szereplő kerüljön ki győztesen a csatából. A „boldogan 
éltek, míg meg nem haltak” mondattal lezárt történetek kora mára 
lejárt, legalábbis ha sorozatokban gondolkodnak az alkotók. Már 
most mérget vehetünk arra, hogy ezt a nyolc részt folytatás követi 
majd, amiben új kalandok felé veszi az irányt a főhősnő.

A nem mindennapi Addams család kezelhetetlen – vagy épp 
stílszerűen: rémes – kamasz lányát egy olyan bentlakásos iskolába 
küldik, ahol hozzá hasonló furcsa szerzetek tanulnak. A Nevermore 
diákjai vérfarkasok, sellők, s egyéb, a horror-kelléktárban nélkülöz-
hetetlen szereplők, akik különleges képességekkel rendelkeznek. 
Ettől függetlenül ugyanúgy szeretnek, harcolnak vagy rivalizálnak 
egymással, mint hétköznapi – ahogy a sorozatban emlegetik 
őket: normi – hasonló korú társaik. A különcök között is különc 
Wednesday egy gyilkosságokat elkövető szörny ügyében kezd nyo-
mozni, s a sztori során a maga módján egyre szimpatikusabbá válik 
mind a film szereplői, mind a nézők számára. A Tim Burton bábás-
kodásával készült alkotás annyira látványos és profin összerakott, 
hogy még a logikai bukfenceket és máshonnan átemelt elemeket 

is megbocsájthatjuk. Már a helyszín, s az alapján, hogy itt is négy, 
egymással nem mindig felhőtlen viszonyt ápoló diáktársaság van 
az iskolában, egyből a Harry Potter ugrik be mindenkinek. A ki-
számítható fordulatok, sőt a keresett bűnös személyének viszonylag 
könnyen sejthető mivolta sem rontják el az élményt. Nagyon jók a 
színészek, de hát ez alap egy ilyen produkció esetében, a romániai 
forgatási helyszínek pedig remekül illeszkednek a történethez. 
Érdekességképpen megemlíthetjük, hogy a Danny Elfman által 
írt filmzenét magyar nagyzenekar, a Budapest scoring kelti életre. 
Wednesday csellófutamait pedig Ölveti Mátyás játszotta fel, aki – ha 
már itt tartunk – főszerkesztőnk unokatestvére.

A lényeg:  ez a miniszéria úgy magába szippantja a nézőt, hogy 
azok tűkön ülnek, várnak majd a 2024 elejére ígért folytatásig.

Akik minden karácsonykor 
mindig megnézik az Igazá-
ból szerelem című filmet, 
ne mulasszák el a hatrészes 
norvég sorozatot, a KArá-
csonyi viHArt. Garan-
táltan nem csalódnak ebben 
a történetben, mely feszesre 
vágva mozifilmként méltó 
társa lenne az előbb említett 
angol kultalkotásnak. 

Az alaphelyzet eleve hálás: 
szenteste előtt egy nappal a 
hatalmas hóvihar miatt egy 
reptéren rekedt ismeretlen 
emberekkel ismerkedhetünk 
meg. Az alkotók, ahogy az 
ilyenkor lenni szokott, jó érzékkel és bőven adagolják az érzelmes – 
érzelgős? – fordulatokat. Ezek során új ismeretségek szövődnek, új 
szerelmek kapnak lángra, és a történet során az eredetileg kevésbé 
szimpatikus szereplőket is megkedveljük. Az írók és a rendező nem 

találták fel a spanyolvi-
aszt, érezhetően arrafelé 
görgetik a sztorit, amerre 
titkon mindenki sze-
retné, és ez kifejezetten 
jólesik a hétköznapokból 
kiszakadni vágyó néző 
számára. Jó elmerülni ab-
ban a hangulatban, ami 
azt sugallja, hogy nem 
tűnt még el világunkból 
a mindent felülíró sze-
retet, hogy van még az 
emberekben szolidaritás 
a másik iránt. és hogy 
hagyhatjuk magunkat 
időnként az érzelmeink 

által vezetni. A storm for Christmas nem világmegváltó attitűddel 
készült, de kétségtelenül szórakoztató és szívmelengető sorozat.

Vigyázzanak egymásra és magukra, a reklám után visszajövünk, 
ha nem eszünk túl sok bejglit az ünnepek alatt. 

Pukkel Péter

Szörnyen jó karácsony
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Gödöllőn rendezték meg, november 26-án az idei úszó 
Magyar Egyetemisták és Főiskolások Országos Bajnok-
ságát. A Debreceni Egyetem 15 versenyzővel volt jelen a 
MEFOB-on, és rendkívül sikeresen szerepeltek. 

Az elmúlt évekhez hasonlóan az egyéni úszószámokban ezúttal 
is külön értékelték az amatőr, illetve a profi/igazolt versenyzőket. 
A DE indulói között ott volt az igen eredményes és közismert 
debreceni sellőlány, senánszky Petra is. Ő a profik között 50 és 100 
méteres gyorsúszásban is aranyérmet szerzett, az amatőrök között 
ugyanezekben a számokban Pozsonyi rita hódította el a győzelmet. 
utóbbi ifjú hölgy 200 m vegyesen is érmet szerzett, ezúttal bronzot. 

A fiúk kategóriájában Györfi Zétény 5. pontszerző helyen végzett, 
100 méter pillangón bronzéremmel zárt, Dabovic obrad mögötte öt 
másodperces lemaradásával lett hatodik, míg Byatt Behera egyéni 
új egyéni csúcsot úszott, akárcsak Csóka Zoltán 100 méter mellen. 
Zelei Lili is pontot szerzett hetedik helyével, a 100 méteres hátúszás 
indulója, Pozsonyi Zita lett az ötödik. A női 100 méteres pillangó-
úszásban Burás Annamária aranyéremmel, míg Lénárt Natália a 
pontszerző 7. hellyel zárt. Előbbi 200 vegyesen is „aranylánnyá” vált. 

Áttérve a csapatversenyekre, a 100 méteres női vegyesváltóban 
is érdekelt volt a többszörös világbajnok uszonyosúszó, senánszky. 
A szatmári Gréta – Burás Annamária – Pozsonyi Zita – senánszky 
Petra négyes ötödik helyen csapott célba, míg a Pintye Adrienn – 
Zelei Lili – Lénárt Natália – Czombos Alexa kvartett kilencedik 
pozícióval abszolvált. A fiúk oldalán a szatmári Ádám – Györfi 
Zétény – Dabovic obrad – Major-Pucsok Balázs összeállítás 12. 
helyen érkezett a célkőhöz. 

A 10×50 méteres intézményi gyorsváltóval zárult a versenynap. 
Ebben a nívós versenyszámban a Debreceni Egyetem alakulata a 

nyolcadik helyet hozta el a cívisvárosnak. A csapat menetelését az 
indulás sorrendjében Major-Pucsok Balázs kezdte, majd őt követte 
szatmári Gréta, Dabovic obrad, Pintye Adrienn, Munkácsi Menta, 
Burás Annamária, Pozsonyi Zita, Györfi Zétény és szatmári Ádám 
következtek, a sort pedig senánszky Petra zárta. 

A debreceni felsőoktatási intézmény sportképzésének fényét 
emeli, hogy a csapattagok összesen 6 aranyérmet, 2 bronzérmet 
és számos pontszerző helyezést „úsztak” össze. A rengeteg felké-
szülésnek tehát megérett a gyümölcse, attól függetlenül, hogy a 
megmérettetést megelőző hetekben a Debreceni Egyetemi Úszó 
Klub edzésein nem tudtak a sportolók részt venni, hiszen az uszo-
dák korlátozott nyitvatartása rányomta bélyegét a DE úszóinak 
tréningjeire is. 

Mindez pedig csak növeli a dicsőséget, hogy a Debreceni Egye-
temnek sikerült a legtöbb aranyérmet megszereznie a mezőnyben. 
Gratulálunk az eredményes szerepléshez!

Barna Marci

December 5-én, hétfőn délután az Önkéntesek Nemzetkö-
zi Napján tartottak előadást a Learning Center nagyelő-
adójában a Debreceni Egyetem Sporttudományi Koordi-
nációs Intézete szervezésében. 

Az egyetemi eseményre elsősorban azokat a középiskolásokat 
várták, akiket érdekel a sport, illetve a lehetőség, hogy önkéntesként 
ők is részesei legyenek a színvonalas, nagyszabású és nemzetközi 
debreceni és egyetemi sortesemények eredményes lebonyolításának. 
A gimnazisták csaknem százan érkeztek az egyedülálló előadásra. 
A program apropója volt az önkéntesek napján túl, hogy 2024-ben 
a Debreceni Egyetem és a Miskolci Egyetem közösen rendezi majd 
az EuG-t, azaz az Európai Egyetemi Játékokat, amely idén nyáron 
Lengyelországban, Łódźban zajlott. 

Ám 2024 előtt, 2023 nyarán Debrecen számos előzetes sportese-
mény házigazdája lesz. Többek között az Egyetem téren rendezik majd 
az u18-as válogatott 3×3-mas kosárlabdatornát. De lesz frizbiverseny, 
illetve számos további rangos nemzetközi torna is. Ezekről Varga 
Katalin, az EuG szervezőbizottságának tagja beszélt. Kiemelte, hogy 
önkénteskedni nem csupán azért érdemes, mert a résztvevőknek való 
segítségnyújtáson túl élményekkel is gazdagodhatnak a jelentkezők, 

Az egyetemi sport 
önkéntesei

Sikerek az úszó MEFOB-on

hanem maguk is profitálhatnak.  Kapcsolatépítési lehetőség, de az 
egyetemi felvételinél is jelentős többletpontot jelent ez a fajta rész-
vétel. A 2024-es főrendezvény, az EuG pedig a debreceni egyetemi 
sportélet eddigi egyik legnagyobb mérföldköve lesz. Elhangzott némi 
plusz vonzerőként az is, hogy a kosarasok közt Debrecenbe látogat 
majd az amerikai válogatottal a Lakersben játszó élő legenda, LeBron 
James fia is. 

Az ismertetőt követően a Lengyelországba utazó magyar delegáció 
tagjai, a Debreceni Egyetem hallgatóiként részt vevő önkéntesek, 
sportolók számoltak be élményeikről kerekasztal-beszélgetésen. 
Torma Eszter és Bernáth Gréta a 2024-es rendezvény promótereiként 
válaszoltak a kérdésekre, Bács Zalán sportolóként ragadott mikrofont, 
míg Halóka István és Nádasi Norman önkéntes szemmel mutatta be, 
mit is jelent ilyen jellegű szolgálatot teljesíteni. A program zárásaképp 
a megjelent középiskolásokat közös játékra invitálták a szervezők, 
amely során immár az ifjú vendégeké volt a főszerep. B. M.
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December első hétvégéjén rendezte meg a Magyar 
Egyetemi - Főiskolai Sportszövetség (MEFS) a II. Egyetemi 
Tenisz Kupát a budaörsi Muskétás Teniszcentrumban, ahol 
tarolt a DEAC csapata: 6 bronz, 1 ezüst és 5 aranyérmet 
szerzett, ezzel a Debreceni Egyetem lett a legeredménye-
sebb felsőoktatási intézmény.

160 induló nevezett a magyarországi egyetemi tenisz legna-
gyobb versenyére, a MEFs – II. Egyetemi Tenisz Kupájára. A 13 
versenyszámban meghirdetett versenyre a Debreceni Egyetemet 
tíz játékos képviselte. 

A legnépesebb versenyszámban, a férfi amatőr egyéniben, 64 
induló között harmadik helyen végzett Vinnai Tamás gyógytornász 
hallgató. Férfi amatőr párosban bronzérmes lett: Molnár Máté 
(GTK) és Máté Dominik (IK). Férfi hallgató profi kategóriában 
Barabás Bence (GTK) párosban bronzérmet szerzett. 

Női hallgató profi egyéni versenyszámban: Punyi Anna (FoK) 
aranyérmet, Zöldi Alíz (GTK) ezüstérmet nyert. Női hallgató páros-
ban szintén Punyi Anna lett az első párjával. Női oktatói, dolgozói 
egyéni kategóriában dr. Varga Beáta jogász lett az aranyérmes. Női 
oktatói, dolgozói páros kategória első helyezettjei: Dr. Varga Beáta 
és dr. Bágyi Kinga (FoK).

Férfi oktatói, dolgozói 40 év alatti egyéni kategóriában bronzér-
mes lett Varga Emil (MK). Férfi oktatói, dolgozói 45-55 év egyéni 
versenyszámában harmadik 
helyen végzett Ölveti László 
(EÉ, főszerkesztő). Férfi okta-
tói, dolgozói páros versenyé-
ben első helyezett lett Varga 
Emil partnerével.

(A címben nevezett ope-
ra nem a vokális-hangszeres 
drámai színpadi műfajra utal, 
melyben a szerepeket éneklik, 
hanem az egyéni győzteseknek 
járó opera gin italra, amit az 
első Magyar Ginmanufaktúra 
gyárt.)

Gratulálunk minden ver-
senyzőnek!

DEAC opera a Muskétásban
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Dél-Amerika minden második polgárát adó, kontinen-
tális méretű Brazília egyre inkább megkerülhetetlen 
szereplővé válik az éghajlatvédelem, valamint a globá-
lis élelmiszer- és energiaellátási láncok tekintetében, 
ugyanakkor hosszú évtizedek óta szenved a szélsőséges 
társadalmi-politikai polarizáltság hatásaitól. Milyen 
tényezők állhatnak az „örök feltörekvő” latin-amerikai 
ország problémái mögött? Mi jellemezte a 2022. októbe-
ri elnökválasztást megnyerő Lula eddigi két, hatalmon 
töltött ciklusát?

1. Ábra: Lula az erdőirtások mértékének csökkentését ígérte 
a kampányban

Történelmi meghatározottságok

A brazil társadalmi, gazdasági és politikai folyamatok sokré-
tűségének megértéséhez elengedhetetlen három olyan tényező 
kiemelése, melyek a múltban gyökereznek, de hatásaik napjainkig 
tartanak. Először is Brazília az 1530-as évektől portugál gyarmat 
volt. A közel három évszázadig tartó, decentralizált, rabszolga-
tartáson alapuló, félfeudális rendszer gazdasági szempontból 
sikertelen volt, a helyi hatalom pedig a földtulajdonos elit és 
oligarchák kezében koncentrálódott (a portugálok gyarmati 
hatalma gyenge volt, főként a nyersanyagok kizsákmányolásában 
voltak érdekeltek). A gyarmattartók a betegségektől és kényszer-
munkától megtizedelt bennszülött lakosság helyére hozzávetőleg 
ötmillió embert hurcoltak be az afrikai kontinensről, ezzel mély 
nyomot hagyva az ország társadalmán és kultúráján. Második 
tényezőként a világgazdasági integráció korlátozott szerepét em-
lítem. A gyarmati időktől az 1929-ben kirobbant nagy gazdasági 
világválságig – elsődlegesen nyersanyagexporton és tőkeimporton 
keresztül – aránylag nyitott (bár aszimmetrikus) kapcsolat alakult 
ki a külvilág és Brazília között. Ezt követően azonban a gazda-
ságpolitikát domináló protekcionista intézkedések a 70-es évek 
végére a világ egyik legzártabb gazdaságává tették Dél-Amerika 
legnagyobb országát (ricz 2020). Az importhelyettesítő iparosítás 
korszaka ugyan magas növekedést biztosított, de az állam túlköl-
tekezése adósságcsapdába torkollott (Artner 2012). A nyolcvanas 
évek második felére megkerülhetetlenné váló – IMF-vezérelt – 
piacorientált átalakulás keretében megkezdődött a kereskedelem 

liberalizációja is. A kétezres évek világgazdasági konjunktúráját 
valósággal meglovagló ország külkereskedelmi teljesítménye 
azonban 2010-re drasztikusan visszaesett, s az ezt követő elmúlt 
évtizedben csak mérsékelt növekedést mutatott. Brazília gazdasága 
más, nagy belső piaccal rendelkező feltörekvő országéhoz képest 
(pl. Kína vagy India) továbbra is inkább zártnak tekinthető. A 
harmadik vonás a latin-amerikai országokra hagyományosan 
jellemző, de Brazíliában még regionálisan is kiemelkedő méretű 
és kiterjedtségű informalitás. A kétezres években a gazdaság 
kifehérítésére tett erőfeszítések jelentős eredményeket hoztak, az 
elmúlt években azonban újabb trendfordulót figyelhetünk meg. 
Független intézmények és kutatók az informális gazdaság méretét 
2018-ban a GDP 30 százalékára tették (ricz 2020). Munkaerőpiaci 
részesedése még magasabb, a brazil munkavállalók csaknem fele 
jelenleg is az informális szektorban dolgozik, így kikerülve a 
társadalmi ellátórendszerek látóköréből (Todaro–smith 2020). A 
tágan értelmezett informalitás, a formális szabályok megkerülé-
sének hagyománya és elterjedtsége megjelenik az állami és üzleti 
szféra összekapcsolódásában, a szakszervezetek működésében, 
valamint az oktatásban is (ricz 2020). 

Gazdasági és társadalmi kihívások

Brazília felső közepes jövedelmű ország 7518,8 dolláros egy főre 
jutó GDP-vel (WB 2022). Az elmúlt évtized GDP-növekedése át-
lagosan 0,82 százalék volt. 2021-ben az államadósság a GDP közel 
80 százalékát, míg az export és import együtt 31 százalékát tette ki 
(Tradingeconomics 2022). A brazil gazdaság növekedése rendkí-
vül sérülékeny, hiszen jelentős részben a világpiaci konjunktúrák 
alakulásától függő, ipari és mezőgazdasági nyers- és alapanyagok 
exportjára épül. További nehézséget jelent, hogy az elmúlt évtize-
dekben az államháztartás belső és külső egyensúlytalanságainak 
periódusai váltották, illetve erősítették egymást (Artner 2019). 
Évtizedek óta Brazília jövedelmi és vagyoni egyenlőtlensége 
világszinten a legmagasabbak közé tartozik. 2017-ben amíg a tár-
sadalom felső kvintilise a jövedelmek 58,3 százalékát, addig az alsó 
kvintilise csak 3,2 százalékát birtokolta. ugyanebben az évben a 
társadalom 5 százaléka még mindig abszolút szegénységben élt, 30 
százaléka pedig kevesebb mint 5,50 dollárból tartotta fenn magát 
(Todaro–smith 2020). Az országon belüli jövedelmi egyenlőt-
lenségek mérésére alkalmazott Gini-index értéke az elmúlt közel 

Brazília a jövő országa,
de vajon mindig is az lesz?

2. Ábra: Brazília Gini-indexének alakulása 1981 és 2020 között
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40 évben csak szerény csökkenést mutatott (Indexmundi 2022). 
Az állam egészségügyi, oktatási, nyugdíjkiadásai, munkanélküli-
ellátása és egyéb transzferei jellemzően a jobb helyzetben lévő 
emberekhez jutnak. A szociális kiadások egyenlőtlen eloszlása az 
egyik fő oka az egyenlőtlenség és szegénység lassú ütemű csökke-
nésének. A lakosság rendkívül sokrétű és kevert, körülbelül fele 
fekete vagy mulatt, ahogy a szegények többsége is. Egy becslés 
alapján egy átlagos fekete munkavállaló csak a 41%-át kapja meg 
egy átlagos fehér munkavállaló fizetésének (Todaro–smith 2020).

Éles politikai megosztottság

A köztársaság 1889-es kikiáltásától egészen 1985-ig korlátozot-
tan demokratikus intervallumok és katonai diktatúrák váltották 
egymást. 1994-re alakult ki a brazil viszonylatban stabilnak tekint-
hető politikai környezet (ricz 2020). A demokratikus garanciák 
lehetőséget nyújtottak a széles és színes támogatói bázist kiépítő és 
addigra inkább a baloldal progresszív irányzatát előtérbe helyező 
Munkáspárt (rövidítése PT) első országos választási győzelmére, 
s így 2002-ben Luiz Inácio Lula da silva került hatalomra (Lenti 
2021). A szubkontinens számos más államában is baloldali fordu-
lat következett, amely átszínezte Latin-Amerika politikai térképét. 
A pink tide-nak nevezett ideológiai alapú fordulat1 rendkívül 
turbulens időszaka volt a régiónak, hiszen az állam és társadalom 
új, közvetlenebb kapcsolatát, másfelől a gazdaság vállalatirányítási 
módszerekkel történő igazgatásának elutasítását hozta magával 
(Vogel 2019). A Lula nevével fémjelzett időszakban (2003–2010) 
a merőben új megközelítések és az új lendület látványos fejlődési 
pályára állította Brazíliát. Az addig leginkább a futballsikereiről, 
karneváljairól és a szambáról ismert ország a kétezres évek köze-
pére regionálisan vezető szerepű állammá nőtte ki magát, amely 
kiérdemelte a nemzetközi közvélemény és a gazdasági szakírók 
figyelmét is. Ennek hátterében a gazdasági növekedésen túl főként 
a látványos szociális és infrastrukturális fejlesztések, illetve a la-
tin-amerikai mételynek tekinthető szegénység és egyenlőtlenség 
csökkentése állt.  Ez a prosperáló időszak 2011-ig, mások szerint 
2013-ig tartott (Lenti 2021). 2011 és 2016 között Lula munkás-
párti utódja, Dilma rousseff – első női elnökként – vezette az 
országot. Hatalomra kerülésének politikai és gazdaságpolitikai 
folytonosságot kellett volna jelentenie, ezzel szemben már 2011-
től kezdődően sokkal inkább a kedvezőtlen politikai és gazdasági 
változások voltak jellemzőek. A 2014-től kibontakozó recesszió, 
majd a PT-hez köthető egyre súlyosabb korrupciós botrányok 
következményeként 2016-ban lemondatták az elnökasszonyt, s 
vitatott körülmények között jobboldali kormány alakult (ricz 
– Nagy 2016). 2018-ban már szabályos választásokon veszített 
a PT jelöltje, s a korrupció- és ideológiaellenes profilt felépítő 
jobboldali-neokonzervatív Jair Bolsonaro került az elnöki szék-
be. A „trópusi Trumpnak” is nevezett Bolsonaro vezetése alatt a 
2014-től felerősödő gazdasági-társadalmi válság egyre csak mé-
1 A latin-amerikai nem európai értelemben vett baloldal, a rózsaszín 
használata ezt szimbolizálja.

lyült. Az emberi jogok elleni támadásokkal, a környezetvédelmi 
szabályozások leépítésével, a munkavállalói jogok csorbításával 
és nem utolsósorban a katasztrofálisnak minősíthető járvány-
kezeléssel megrettentette korábbi szavazóbázisának egy részét 
is (Lenti 2021). 2023-ban a korábban korrupciós vádak alapján 
bebörtönzött Lula bő két millió szavazattal többet kapva újra a PT 
színeiben alakíthat kormányt, csatlakozva az utóbbi három évben 
a kontinensen újra végigsöprő balratolódáshoz, amit a pink tide 
második hullámaként lehet értelmezni. 

Konklúzió 

Könnyű belátni, hogy a gyarmati időszak politikai, gazdasági 
és társadalmi berendezkedése mai napig nyomot hagyott Brazí-
lián, az intézményileg azóta sokszorosan újratermelt szélsőséges 
egyenlőtlenségek különböző dimenzióinak a gyökerei is erre a 
korszakra vezethetők vissza (ricz 2010:10). Az elmúlt húsz évben 
ugyan jelentős gazdasági és társadalmi változáson ment keresztül 
az ország, de a társadalmi előrehaladás kisebb volt annál, mint 
amit a gazdasági növekedés lehetővé tett volna (Todaro–smith 
2020). Más latin-amerikai újbaloldali kormányokkal megegye-
zően a Lula-érában elért sikerek leginkább a kedvező világpiaci 
konjunktúrával magyarázhatóak, a szegénység elleni harc pedig 
nem támadta a társadalmi egyenlőtlenségek valódi, strukturális 
okait (Lenti 2021). A korábbi kudarcok ellenére továbbra is van 
ok optimizmusra, ugyanakkor a valódi fejlődés elérése érdekében 
egyszerre kell javítani a leszakadt tömegek helyzetét, csökkenteni 
a regionális, az etnikai alapú vagy nemek közötti egyenlőtlen-
ségeket, diverzifikálni az exportot, visszaszorítani a korrupciót, 
valamint mérsékelni a természeti környezet pusztulását. Ilyen 
nagy horderejű átalakulási folyamatokat más fejlődő országban 
sem könnyű elérni, de ha Brazíliának sikerül, akkor fényes jövő 
előtt áll (Todaro–smith 2020).

Kocsis András

3. Ábra: A baloldal előretörése Latin-Amerikában

Felhasznált képek forrása:

1. ábra: https://www.dailyo.in/news/lula-is-the-next-brazil-president-and-it-may-decide-the-fate-of-the-planet-heres-how-37734
2. ábra: https://www.indexmundi.com/facts/brazil/indicator/SI.POV.GINI

3. ábra: https://timesofindia.indiatimes.com/world/how-brazil-threw-the-right-out-and-brought-left-back/articleshow/95209831.cms 
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Tizenkét mérkőzést játszott eddig a szezonban a DEAC 
első osztályú férfi kosárlabdacsapata. Az egyetemisták 
mérlege eddig öt győzelem és hét vereség, ezzel 
a tizennégy csapatos bajnokság tabellájának tizedik 
helyén állnak. 

David Dedek tanítványai novemberben háromszor léptek 
pályára, november 12-én az oláh Gábor utcai sportcsarnokban 
fogadták az MVM-osE Lions csapatát. Mike scott visszatért a 
cívisvárosiak keretébe, de Djordje Drenovac kézsérülést szenve-
dett, így nem tudta vállalni a játékot. A találkozó nagy iramban 
kezdődött, de inkább a vendégek diktáltak, az első negyedben 
pedig Tóth Ádámot is le kellett cserélni fejsérülés miatt. Végül a 
játékrész végére már csak egy ponttal ment az osE. A második 
etapban jól kezdett a DEAC, de nem hagyták magukat a vendégek. 
Először csak az egyetemisták védekezésével voltak problémák, 
majd elkezdtek kimaradni a büntetők is, amiket kihasznált az 
oroszlány, így tizenkét pontos vendégelőnnyel mentek nagyszü-
netre a csapatok. A folytatásban mindent bevetett Dedek együtte-
se, 46-59-es állásnál egy alacsony szerkezetű magyar ötöst küldött 
a pályára, ennek a némileg váratlan módosításnak meg is lett az 
eredménye, a negyed végére már csak hárommal ment az orosz-
lány. Az utolsó játékrész véleményes bírói ítélettel indult, ez viszont 
feltüzelte a vendégeket, akik rögtön tovább növelték az előnyüket 
(60-67). Hiába kért időt a DEAC szakmai stábja, állandósult a 
vendégek vezetése, de az egyetemisták sem hagyták magukat; 
Taylor megmozdulásának köszönhetően 17.6 másodperccel a 
találkozó vége előtt már csak egy ponttal vezetett az osE. Barnjak 
mindkét egypontosát mellé dobta, Mócsánnak pedig a kezében 
maradt a győzelem, miután utolsó dobásai lejöttek a gyűrűről. 
David Dedek a Magyar Kosárlabda szövetségnek adott nyilatko-
zatában így értékelte a mérkőzést: 

– „Gratulálok az osE csapatának! Az első félidőben lassan és 
puhán játszottunk, és az oroszlányiak ezt kihasználva előnyre 
tettek szert. A harmadik negyedben sikerült növelni az intenzitást, 
ezzel szemben végül a negyedik játékrészben két üres dobás is ki-
maradt, illetve ilyen sok kihagyott büntetővel nem lehet mérkőzést 
nyerni, de a vereségünk oka az első félidőben keresendő, hiszen 

Öt győzelemmel 
a tabella tizedik helyén kosárlabdázóink

ott alakult ki a hátrányunk, amit nem tudtunk már ledolgozni. 
Néhány játékos pedig nem érkezett meg fejben, ennek pedig kell 
hogy legyen következménye a jövőben.”

Csaknem két héttel később Zalaegerszegre látogatott a DEAC, 
ahol szintén nem sikerült teljes kerettel kiállni, hiszen Tóth 
Ádám az oroszlány elleni agyrázkódásból lábadozott, Drenovac 
azonban újra játékra jelentkezett. Az első negyedben jól kezdtek 
a cívisvárosiak, megszerezték a vezetést, és a szünetre is 16:22-es 
vendégvezetéssel mentek a csapatok. A második felvonásban is 
eredményesek voltak Dedek tanítványai, azonban a hazaiak is 
kezdtek magukra találni, így ötpontos DEAC-előnynél jól jött 
a pihenő (37-42). A nagyszünet után is lendületben maradtak a 
zalaiak, át is vették a vezetést. Dedek kétszer is időt kért, illetve 
cserékkel próbálta visszahozni a játékba az egyetemistákat, de a 
ZTE megállíthatatlannak tűnt, végül tizenegy pontos hazai előny-
nyel várhatták az utolsó játékrészt az együttesek. A záró etapot egy 
cívisvárosi roham indította, sikerült visszaszerezni az előnyt (67-68). 
A Zalaegerszeg azonban nem adta könnyen magát, ismét sikerült 
megfordítaniuk az állást és ellépni hét ponttal. Mócsán kettő plusz 
egyesével utolsó hajráját kezdte meg a DEAC, Gumbs és Polyák 
büntetői után már csak egy pont volt a különbség egy perccel a 
lefújás előtt. A zalaiak játékosa, Trice azonban hátára vette a hazai 
csapatot, faulttal együtt fejezett be egy betörést, majd egy duplával 
lezárta a találkozót, ami így 84-79-es vendéggyőzelemmel ért véget. 

A bajnokság kilencedik fordulójában a szeged együttesét fogadta 
hazai pályán a DEAC, akik ellen hosszú idő után újra teljes kerettel 
tudtak kiállni. Nagy iramban kezdődött a mérkőzés, meg is lépett a 
szedeák, de Drenovac két ziccerével egy pontra zárkóztak a cívisvá-
rosiak. Az utolsó támadásokból Washington három, míg scott két 
pontot szerzett, így tíz perc játék után kétpontos szegedi vezetést 
mutatott az eredményjelző. A második játékrészben Drenovac vette 
a hátára a csapatot, majd Polyák triplája után sikerült ismét átvenni 
a vezetést (32-29). A negyed derekán sajnos ismét utolérte a „rö-
vidzárlat” David Dedek tanítványait, ezt ki is használta a szedeák, 
akik megfordították az állást. A DEAC aztán ismét elkapta a fonalat. 
és fordítani tudott, de az utolsó percek a szegedieké voltak, akik 
hárompontos előnnyel mehettek nagyszünetre. A folytatásban hét 
ponttal lépett meg a vendégek együttese, de elkezdett zárkózni a 
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DEAC, végül sikerült fordítaniuk. és hárompontos hazai előnnyel 
várhatták a záró játékrészt. Az utolsó negyedben Mócsán percei 
következtek, aki nyolc ponttal lendítette tovább az egyetemisták 
szekerét, majd az oroszlány ellen agyrázkódást szenvedő Tóth 
Ádám fejbőre ezúttal is felszakadt, így számára véget ért a mér-
kőzés. szerencsére a DEAC-ot nem zavarta meg a rutinos center 
elvesztse, továbbra is tartották az előnyt. A szedeák a mérkőzés 
utolsó perceiben hajrába kezdett, de három pontnál nem tudtak 
közelebb kerülni, ezzel a DEAC megszerezte harmadik győzelmét 
a bajnokságban. 

David Dedek a DEAC honlapjának a következőket mondta a 
mérkőzés után: 

– „szeretném megköszönni a szurkolók támogatását, ugyan 
jól felkészültünk, de a játékosoknak óriási szüksége van az extra 
energiákra, amit a szurkolók tudnak adni mérkőzés közben. Na-
gyon koncentráltunk arra, hogy a harmadik negyedben ezúttal ne 
essünk össze, és magas intenzitással tudjunk kijönni, ami most jól 
sikerült, plusz a játékosok 150%-ot nyújtva egymásért küzdöttek. 
Természetesen csúsztak be hibák, de a remek csapatjáték, és az, 
hogy szépen járt a labda, meghozta az eredményét. Még egyszer 
köszönöm a szurkolóknak, hogy a nehéz időszak ellenére is mel-
lettünk álltak a mai napon.”

Egy héttel később szintén hazai pályán fogadta az Egis Körmend 
csapatát az egyetemi csapat. A találkozón Garamvölgyi Ákos és 
Keenan Gumbs nélkül kellett kiállnia Dedek csapatának, ennek 
ellenére a DEAC jobban kezdte a mérkőzést, a negyed derekán már 
tízzel mentek, ekkor kért időt a Körmend. Az időkérés nem zökken-
tette ki a debrecenieket, tovább növelték előnyüket, végül tizennyolc 
pontos DEAC-előnnyel mentek pihenőre a csapatok. A második 
negyedben is jó formát mutattak az egyetemisták, már húsz pont 
fölé nőtt a különbség, amikor elkezdett éledezni a Körmend. A 
vasiak szorítottak a védekezésen, a DEAC-ot ismét utolérte a sajnos 
szokásossá váló rövidzárlat, így tizenháromra csökkent a különbség. 
A nagyszünet után mindkét csapat koncentrált a védekezésre, de 
a DEAC hamarabb átlendült a holtponton, Drenovac, Mócsán és 
Taylor megmozdulását kövezően ismét huszonegy ponttal mentek 
a cívisvárosiak, a vendégek próbáltak szépíteni, de nem sikerült 
ledolgozni a hátrányt. A záró etapban a DEAC kicsit visszavett a 
tempóból, a Körmend pedig elkezdte a felzárkózást. Tóth Ádám 
azonban a hátára vette a csapatot, eredményes játékának köszön-
hetően visszaállt a negyed előtti állapot. A vasiak hiába próbáltak 
szépíteni, David Dedek együttese a szezon eddigi legjobb játékával 
megszerezte a negyedik győzelmét is a bajnokságban.

– „Tudtuk, hogy a Körmend a hazai bajnokság egyik legerősebb 
csapata, viszont sikerült meglepnünk őket az első negyedben, ahol 
dominálni tudtunk, és magabiztos előnyre tettünk szert, amit őrizni 
is tudtunk a végéig. Ennek is köszönhetjük a győzelmet, talán a 
meglepetés ereje volt, ami eldöntötte ezt a találkozót a mérkőzés 
elején” – fogalmazott a mérkőzés után a DEAC vezetőedzője.

Hat nappal később az Alba Fehérvár otthonába látogatott a 
DEAC, a keretből ezúttal is hiányzott sérülés miatt Keenan Gumbs 
és Garamvölgyi Ákos. Az első játékrészben inkább támadásban 
remekeltek a csapatok, fej-fej mellett haladtak kosarak tekintetében, 
végül egypontos fehérvári vezetéssel zárult a negyed. A folytatás-
ban a hazaiak tudtak előnyt kovácsolni a dobóversenyből, Dedek 
ki is használta mindkét időkérését, de így is két számjegyűre nőtt 
a hazaiak fórja. Az időkérések után valamelyest javult az egye-
temisták játéka, de a védelmi hibák miatt állandósult a hazaiak 
előnye, tizenhat pontos fehérvári vezetéssel mentek nagyszünetre 

a csapatok. A fordulást követően igyekezett szépíteni a DEAC, de 
nagyon jó formát fogott ki az Alba, gyakorlatilag a negyed végére 
el is döntötték a találkozót. Az utolsó negyedben a hazaiak átlépték 
a százpontos határt, Drenovac és Mócsán ponterős játéka mellett is 
a fehérváriak nyerték a záró etapot, és magabiztos, 106-78 arányú 
győzelmet arattak. 

December 17-én a Budapesti Honvéd sportegyesület csapatát 
fogadta hazai pályán a DEAC, akik ismét hiányos kerettel voltak 
kénytelenek kiállni. Keenan Gumbs továbbra is sérüléssel baj-
lódott, Garamvölgyi Ákos térdműtéten esett át, illetve Balázsi 
soma és Gáspár Mátyás sem tudták vállalni a játékot. A mérkőzést 
jobban kezdte a Honvéd, de hamar észbe kaptak az egyetemisták, 
és a pihenőre már kétpontos hazai vezetéssel mentek. A második 
etapban stabilizálódott Dedek csapatának védekezése, bár a táma-
dás továbbra sem volt pontos, de a vezetést sikerült megtartani, 
33-27-es állásnál fordultak a csapatok. A folytatásban tizenöt 
pontra nőtt a hajdúsági fór, majd időt kért a Honvéd és elkezdték 
ledolgozni a hátrányt. Lassan el is kapták a fonalat a fővárosiak, 
végül hét pontra csökkent a DEAC előnye. A záró játékrészben 
szépített a Honvéd, két pontra kerültek az egyetemistáktól. David 
Dedek időt kért, de egyenlítettek a vendégek, végül scott fordította 
ismét a DEAC javára a mérkőzést. Az utolsó percekre összeszedte 
magát az egyetemi csapat, és a hiányérzetet keltő játék ellenére 
71-59 arányú győzelmet arattak. 

– „Egy hullámvasútként értelmezhető a mérkőzés, voltak nagyon 
jó és borzasztó periódusaink is, pont ezt szerettük volna elkerülni, 
ezt felemás sikerrel tettük meg. Az első negyedben nagyon jó 
százalékkal dobtak, tudtuk, hogy ezt nem tudják majd tartani a 
végéig, utána szépen felépítettünk valamit. A harmadik negyedre 
azt hittük, már nem lehet kiengedni a győzelmet a kezünkből, mégis 
visszakapaszkodtak, a végén viszont sikerült jó döntéseket hoznunk 
és pár extrával eldöntenünk a találkozót. ugyanakkor nem vagyok 
elégedett, hiszen a Kaposvár ellen ez nem lesz elég, változtatnunk 
kell, ki kell javítanunk a hibákat. A győzelemnek örülök, köszönöm 
a szurkolóknak a támogatást” – értékelt az MKosZ hivatalos hon-
lapjának a mérkőzés után Polyák László. 

A DEAC december 19-én tette közzé, hogy a csapat közös 
megegyezéssel szerződést bontott Keenan Gumbsszal. A nyáron 
érkező amerikai hátvéd nyolc mérkőzésen szerepelt debreceni 
színekben, melyeken 9.3 pontot, 4.3 lepattanót és 1.4 gólpasszt 
átlagolt, de egy kisebb sérülés miatt a legutóbbi négy fordulóban 
már nem lépett pályára. 

Forrás: hunbasket.hu, deac.hu
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A Könyvtár után a Gyermeknevelési és Gyógypedagógiai 
Kar is elnyerte a címet, amelyet akkor ítél oda a DEAC 
szabadidő-szakosztálya, ha egy munkahelyi kollektíva 
három hónapban is a legaktívabbnak bizonyul. 

A hajdúböszörményi kar dolgozói szeptember és október után 
novemberben is a legtöbb pontot gyűjtötték a Debreceni Egyetem 
Dolgozói Mozgásprogram (DEDM) sportos, közösségi vetélke-
dőjén, így hozzájuk került „A 2022 aktív szervezeti egysége” cím.

A Gyermeknevelési és Gyógypedagógiai Kar dékánja, Gortka-
rákó Erzsébet örömének és büszkeségének adott hangot a díj 
elnyerése és legfőképpen kollégái sportos életmódja kapcsán.

– Az aktivitás fenntartása érdekében egy közös tornát is beve-
zetünk a karon, ahol a dolgozók kedvükre mozoghatnak hetente 
másfél órát együtt. A közös torna nagyszerű közösségépítő, 
emellett a mozgás az egészség megtartásának egyik fontos pillére 
– emelte ki a dékán.

A munkatársak megmozgatásában a GYGYK valamennyi testne-
velő tanára is aktívan részt vesz. A győztes szervezeti egységnek járó 
trófeát Lóczi Lászlóné Kovács Marianna, a DEAC ügyvezetője adta 
át. Az egyetemi sportklub vezetője szerint ez az év a nagy sikernek 
örvendő szabadidő-szakosztály és az általa szervezett dolgozói 
mozgásprogram miatt is különleges volt.

– A szabadidő-szakosztályunk a legnépszerűbb és a legnagyobb 
létszámú szakosztályunk lett, hiszen már több mint 800 tagja van. 

A Dolgozói Mozgásprogram
újabb győztese

Nagyon bízom abban, hogy a jövőben egyre több embert tudunk 
bevonni szabadidő-sportolóként a DEAC programjaiba, közösségi 
rendezvényeibe – összegzett a klubvezető.

Az egyetemi könyvtár és a GYGYK mellett idén sok szervezeti 
egység ért el nagyon jó eredményt. sokat mozogtak a többi közt az 
Informatikai Kar, a Zeneművészeti Kar és a Kancellária dolgozói is. 
Erről is beszélt évértékelőjében Mag Zoltán szakosztályvezető, aki 
kifejtette, a program hamar népszerűvé vált a Debreceni Egyetemen, 
és szépen fejlődik.

– A DEDM országosan egyedülálló, innovatív szabadidős sport-
program, amelyben a DEAC sportszakosztályai mellett az egyetemi 
dolgozók is játékosan versenyeznek. A programnak köszönhetően 
a mozgásra ösztönzés mellett az egyetemi közösség is fejlődik, 
jobban megismerhetjük egymást, nemcsak mint dolgozók, hanem 
mint sportoló magánemberek is. A keretet a játékos verseny adja, 
de a lényeg a mozgás, ezáltal pedig az egészségmegőrzés – mondta 
Mag Zoltán.

A szakosztályvezető örömét fejezte ki, hogy az év során a DE Dol-
gozói Mozgásprogramból „kinőtt” a DEAC terepfutó-szakosztálya, 
egyben előre is tekintett: a cél jövőre az ezres, középtávon pedig a 
többezres taglétszám elérése.

A sportos dolgozói versengés jövőre néhány változással folytató-
dik. A legfontosabb, hogy a dolgozói közösségek még motiváltab-
bak legyenek, és minél többen vegyenek részt a „játékban”, ami a 
dolgozói egészségmegőrzést tűzte ki célul.

Forrás: DE M. Tóth Ildikó Sajtóközpont, 
hirek.unideb.hu – PKZs
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Csak a DEAC!

SPORt

Egyetlen labdarúgó-mérkőzés beszámolójával marad-
tunk adósak a 2022-es évből, melyet elit alakulatunk a 
Füzesgyarmat ellen vívott. Emellett időszerű kiosztani 
nagypályás csapataink féléves bizonyítványát is, sorra 
vesszük tehát, hogyan teljesítettek az ősszel fiaink, s 
kicsit előre tekintünk a tavaszi folytatásra is!

Döntetlennel zárt idei utolsó bajnokiján sándor Tamás gárdája 
hazai pályán, ellenfele a stabil középcsapatnak számító Füzes-
gyarmati sK volt. A találkozó rendkívül balszerencsésen indult a 
mieink számára, hiszen Papp Ferencet már a nyolcadik percben 
le kellett cserélni sérülés miatt, majd a harmincnyolcadik percben 
hasonlóan járt csapatkapitányunk, ifj. sándor Tamás is. A helyükre 
beszállók motiváltan futballoztak, csakúgy, mint az első felnőtt 

bajnokiját játszó Virág Ger-
gő, aki a hatvanegyedik 
percben büntetőt harcolt ki, 
amit Kerekes Krisztián ma-
gabiztosan értékesített. Az 
előny azonban nem tartott 
sokáig, hiszen két percre rá 
sorin bólintott a hálóba egy 
szöglet után, egalizálva ez-
zel, s mint később kiderült, 
be is állítva a végeredményt. 

A kőkemény összecsapá-
sokkal tarkított találkozót 

követően együttesünk az ötödik helyen zárta az őszt, harminchá-
rom szerzett ponttal. Hátránya mindössze hat egység a második 
helyezett Putnok FC mögött, ami biztató. Igaz, a másodosztályú 
tagság kivívásához szükséges bajnoki cím már szinte csak egy 
merészebb álom lehet, mivel a BVsC-Zugló ötvenkét ponttal áll 
a táblázat élén. Ami a statisztikát illeti, +12-vel a második legjobb 
gólkülönbséggel büszkélkedhetnek fiaink, s a húsz meccsen el-
szenvedett húsz kapott gól is a második legjobb mutató a ligában. 
Ami szemmel láthatóan nehezebben ment az idén, az a gólszerzés, 
mindössze a hetedik legtöbb gólt érte el csapatunk az NB III ke-
leti-csoportjában, szám szerint harminckettőt, melyből ráadásul 
kilencet a BKV Előre és a Jászberény ellen tartogatott, így voltak 
találkozók, mikor jól jött volna egy-egy apró találat, de elmarad-
tak. A középpályáról ifj. sándor Tamás volt a legtermékenyebb az 
ősszel a maga hat találatával, akit Kerekes Krisztián és Trencsényi 
Bence követ öt-öt góllal, de a nyáron szerződtetett Korhut Mihály 
is igazolta klasszisát, védőként háromszor volt eredményes.

A támadások hatékonyságán tehát feltétlen javítania kell futbal-
listáinknak a február 12-i rajtig, ahol az ősszel remekül teljesítő 
DVsC II. lesz a mieink ellenfele, majd ezt követően két szintén 
tartalékcsapat, a Vasas II. és a DVTK II. következik a sorban.

Február 18-án egymás ellen folytathatja a pontgyűjtést a DEAC 
II és a DAsE csapata a megyei első osztályban, melyet előbbi a 
tizedik, míg utóbbi a hetedik helyről várhat. A DEAC-os gárda öt 
győzelem mellett három döntetlent és hét vereséget könyvelhetett 
el az ősszel, tizennyolc pontot összeszorgoskodva ezzel, míg az 
agrárosok nyolcszor diadalmaskodtak, három döntetlen és négy 
vereség mellett. A huszonhét szerzett pont bizakodásra adhat okot 

Polyák Martinéknak, hi-
szen az első hely is mind-
össze nyolc pontnyira 
van tőlük. Amin min-
denképp dolgozniuk kell 
a téli felkészülés során, 
az kirakatcsapatunkhoz 
hasonlóan a támadójáték, 
hiszen a tizenöt mecs-
csen elért harmincegy 
találat egy középcsapat 
szintjére predesztinálja 
csak őket. s nagyjából 
ugyanez mondható el 
Katona László gárdájáról 
is, ugyanis huszonkét 
kapott góljuk biztató a 
jövőre nézve, ám ugyan-
ennyi rúgott góllal nehéz 
az élmezőny közelébe 
kerülni. A DEAC II-nél 
orbán Alex hét gólig ju-
tott a szezon első felében, 
őt három társa, Kertész 
Bendegúz, Juhász Bence 
és Puskás Balázs követi két-két találattal. 

A DAsE-nál javarészt Bucz Bence szállította a gólokat, olasz–
testnevelő tanárjelöltünk tizenhatszor tette le névjegyét az ősszel, 
őt siyabonga ramakhutla követi négy, valamint Hegedűs Györk 
és dr. Csák Zsolt három-három találattal.

A szezonnyitó derbit követően fontos mérkőzések következnek 
mindkét gárda számára, hiszen a tavasz első összecsapásain közép- 
és hátsó régiós együttesekkel találkoznak, így akár már néhány 
kör alatt felzárkózhatnak a dobogósokra fiataljaink. 

Ahogy azt már megszokhatták, labdarúgócsapataink szerep-
léséről 2023-ban is rendszeresen beszámolunk Önöknek! Addig 
is, meghitt karácsonyt és DEAC-gólokban gazdag új esztendőt 
kívánunk olvasóinknak! 
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